
در شرایطی که برخی از ایرلاین ها بلیت پروازهای خود 
را در بعضی از مســیرها بالاتر از نرخ مصوب می فروشند، 
رییس سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کرد: از ابتدای 
آذر ماه قیمت بلیت هواپیما کاهش پیدا کرده و اگر بلیتی 
به صورت موردی بالاتر از حداکثر نرخ مصوب اعلام شده، 
فروخته شود، قطعا با متخلفان برخورد خواهیم کرد.به 
گزارش ایسنا، بر اساس نرخنامه  جدید پروازهای داخلی، 
قیمت بلیت هواپیما با کاهش ۱۰ تا حدود ۳۰ درصدی 
مواجه شــد و قرار بود ایرلاین ها از ابتدای آذر ماه مطابق 
با این نرخنامه نسبت به بلیت فروشی اقدام کنند.اما طی 
روزهای گذشته برخی از ایرلاین ها همچنان بلیت بعضی 
از پروازهای خود را بالاتر از قیمت مصوب فروختند و این 

مسئله سبب اعتراض مردم در شــبکه های اجتماعی و 
فضای مجازی شد. رستم قاسمی –وزیر راه و شهرسازی- 
نیز ضمن تاکید بر الزام ایرلاین ها با تعدیل ۱۵ درصدی 
قیمت بلیت هواپیما، اعلام کرد: با لغو محدودیت کرونایی 
در پروازهای داخلی؛ تمامی ایرلاین ها باید ضمن تعدیل 
۱۵ درصدی قیمت بلیط هواپیما، تمام خدمات گذشته را 
به حالت عادی بازگردانند.وی تصریح کرد: در این خصوص 
با شرکت هایی که اقدام به فروش بلیط با قیمت بالاتر از نرخ 
مصوب کنند،   برخورد جدی خواهد شد.محمد محمدی 
بخش –رییس سازمان هواپیمایی کشوری- در گفت وگو با 
ایسنا اظهار کرد: شرکت های هواپیمایی مختلف می توانند 
بر اساس نرخنامه اعلام شده در پروازهای داخلی قیمت 

بلیت هواپیما را به صورت شناور و بسته به وضعیت عرضه 
و تقاضا تنظیم کنند و کلاس نرخی نیز بر همین اساس 
تعریف شده است.وی در پاسخ به سوالی درباره اینکه آیا 
نرخ بلیت هواپیما در مسیرهای مختلف می تواند تنها در 
سقف نرخی فروخته شود یا اینکه باید شناور باشد، افزود: 
اینگونه نیست که شرکت های هواپیمایی بلیت پروازهای 
خود را تنها در سقف نرخی مشخص شده عرضه کنند و بر 
اساس ارزیابی های صورت گرفته نرخ ها شناور است. البته 
اگر چنانچه مانند روزهای گذشته شرکتی قیمت بلیت 
پرواز خود را پایین تر از حداقل نرخ تعیین شده عرضه کند 
نیز به او تذکر می دهیم چرا که باید منفعت مردم و منفعت 

سازمانی هر دو با هم دیده شود.

طبق اعلام مسئولان منطقه آزاد کیش، محموله لوازم خانگی 
کره ای که اخیرا وارد این جزیره شــده هنوز ترخیص نشده 
است و در صورتی که مســتندات تائید کند ثبت سفارش و 
خرید آن قبل از ممنوعیت صــورت گرفته امکان ترخیص 
دارد ولی اگر بعد از ممنوعیت باشد از ترخیص آن جلوگیری 
خواهد شد.به گزارش ایسنا، طی روزهای اخیر محموله ای از 
لوازم خانگی ساخت  کره وارد منطقه آزاد کیش شد که مورد 
تایید گمرک ایران نیز قرار گرفت اما این موضوع مطرح بود که 
با توجه به ممنوعیت واردات لوازم  خانگی کره ای که از سوی 
رهبر مورد تاکید قرار گرفته تکلیف این محموله چیست، در 
عین حال که در 24 مهر شورای عالی مناطق آزاد طی ابلاغیه 
ای به مناطق ثبت آماری و ورود کالای لوازم خانگی با نشان 

تجاری و ساخت کره جنوبی به مناطق را ممنوع اعلام کرده 
بود ولی تاکید داشت آن دسته از این کالا که دارای قبض انبار 
قبل از 24 مهر باشد مشمول ممنوعیت نیستند.در همین 
رابطه توضیح معاون اقتصادی منطقه آزاد کیش به ایسنا، از 
این حکایت دارد که  با اعلام ممنوعیت هیچ گونه ثبت و  خرید 
بعد از آن قابل قبول نیست و اگر وارداتی صورت بگیرد ترخیص 
نخواهد شد، اما به هر حال قوانین و مقررات عطف به ماسبق 
نمی شود و ما باید این موضوع را مورد توجه داشته باشیم که 
اگر تاجر و وارد کننده کالا را قبل ممنوعیت ثبت و خریداری 
کرده آن گاه از نظر شرعی و قانونی موظف به تعیین تکلیف 
کالای خریداری شده هستیم چرا که این خرید زمانی صورت 
گرفته که حتی ممنوعیتی اعلام نشده و طبق ضوابط حاکم، 

بوده است.همتی ادامه داد: در این راستا تمامی وارداتی که در 
زمان اعلام ممنوعیت صورت می گیرد مورد بررسی قرار گرفته 
و اگر اسناد و مدارک تائید کند که ثبت سفارش و خرید قبل 
از تاریخ ممنوعیت بوده است نسبت به ترخیص اقدام خواهد 
شد چرا که در غیر این صورت امنیت سرمایه گذاری ، تجارت 
و حقوق قانونی افراد به خطر می افتد.وی با بیان اینکه محموله 
اخیر لوازم کره ای که به منطقه آزاد وارد شــده نیز بر همین 
اساس هنوز ترخیص نشده است گفت: این محموله فعلا تا 
زمان تعیین تکلیف در انبار نگهداری خواهد شد و در صورت 
تایید مدارک و مستندات در رابطه با خرید قبل از ممنوعیت 
واردات ترخیص و به صاحب کالا تحویل می شود اما اگر بعد از 

ممنوعیت باشد ترخیصی صورت نخواهد گرفت.

اعلام متناقــض در رابطه با ترخیــص محموله 
آلات موسیقی برند "یاماها" که از مدت ها پیش 
در گمرک مانده، با این تاکیــد گمرک ایران که 
ترخیص صورت نگرفته و مانع از آن شــده است 
همراه بــود؛ محموله ای از گــروه ممنوع الورد و 
پرحاشــیه چهار!به گزارش ایســنا، ممنوعیت 
واردات کالاهای گروه چهار از سال ۱۳۹۷ اعمال 
شــده و امکان ترخیص ندارد ولی در این مدت 
بارها اقلام وارداتی و دپو شده این گروه در گمرک 
حاشیه ساز شده است.از  کالاهای موجود در گروه 
چهار، آلات موســیقی اســت که از زمان اعمال 
ممنوعیت نیز اعلام گمرک از این حکایت داشت 
که در بین اقلام دپو شــده، آلات موســیقی هم 
موجود است تا اینکه از مدتی پیش زمزمه هایی در 
رابطه با احتمال ورود محموله ای از آلات موسیقی 
برند یاماها مطرح بود و اخیرا هم برخی خبرها از 

جدی شدن ترخیص آن حکایت داشت.

ثبت سفارش مغایرت دارد
پیگیری این موضوع ، تائید کننده ترخیص نبود 

و سخنگوی گمرک ایران، در این رابطه به ایسنا 
توضیح داد که این محموله شــامل ۱۱ کانتینر 
ادوات موســیقی است که از ســال ۱۳۹۸ وارد 
گمرک شده ولی به دلیل ممنوعیت واردات اقلام 
گروه چهار و مغایرت کدتعرفه و شرح کالا در ثبت 

سفارش  ،گمرک مانع از ترخیص آن شده است.

مقام قضایی مستندات گمرک را تائید 
کرد

لطیفی با اشاره به نظر اولیه مقام قضایی مبنی بر 
ترخیص کالا افزود: اما با ارائه مستندات گمرک  
مبنی بر غیرقابل ترخیص بــودن کالا به دلایل 
قانونی، مقام قضایی نیز با تکمیل مستندات نظر 
گمــرک را پذیرفته و ترخیص ایــن کالا صورت 

نخواهد گرفت. 

 شرط ترخیص یاماها
سخنگوی گمرک ایران همچنین در مورد تکلیف 
محموله یاماها نیز  توضیح داد که به دلیل مغایرت 
شرح کالا و کد تعرفه در ثبت سفارش و از سویی 

همخوانی شرح کالا با محموله وارده، تنها با اصلاح 
ثبت سفارش توسط وزارت صمت، مصوبه ای  برای 
ترخیص این نوع کالاهــا و  یا با آرای قطعی مقام 
قضایی امکان ترخیص وجود خواهد داشت و در 

غیر این صورت باید  کالا مرجوع شود. 
این ماجرا در شــرایطی مطرح است که حواشی 
گروه چهار  جدیــد و عجیب نیســت و از زمان 
اعلام ممنوعیــت واردات این اقــلام، صاحبان 
کالا به دلیل حقوق مکتســبه ای کــه برای آنها 
ایجاد شــده بود با وجود ممنوعیــت، بارها برای 
تعیین تکلیف کالا ورود کرده اند که در مقاطعی 
دولت مهلتی را اعلام کرد تا طبق شرایط تعیین 
شــده در مصوبه ، ترخیص صورت بگیرد ولی به 
هر صورت در مواردی ایراداتــی به جریان ثبت 
ســفارش و یا تامین ارز وارد بــود و به هر دلیلی 
بخشــی از این اقلام امکان خروج پیــدا نکرد و 
 همچنان بعد از گذشت چند سال در گمرک مانده 
اســت. گزارش های گمرک نشــان داده بود که 
حدود ۸۰ میلیون دلار کالای گروه چهار از زمان 

ممنوعیت دپو شده است.

بانک مرکزی نحــوه محاســبه و تعیین میزان 
بخشودگی بخشــی از سود مســتتر در اقساط 
تســهیلات در صــورت بازپرداخــت قبــل از 
 سررســید را به شــبکه بانکــی کشــور ابلاغ

 کرد.
به گزارش ایســنا، طبق مصوبه شــورای پول و 
اعتبار، در صورتی که مشتری مبادرت به تسویه 
پیش از موعد تمــام یا قســمتی از بدهی خود 
کند، بانک و موسســه اعتباری غیربانکی موظف 
است حداقل ۹۰ درصد ســود مستتر در اقساط 

زودپرداخت را متناسب با باقیمانده تا سررسید 
قسط یا اقساط پرداخت شده به عنوان پاداش به 

مشتری برگرداند.
بر این اساس با هدف ایجاد وحدت رویه در اجرای 
مفاد تبصره 4 ماده ۹ سیاست های پولی، اعتباری 
و نظارتی نظام بانکی کشــور و همچنین تسهیل 
اجرای حکم فوق، نحوه محاسبه و تعیین میزان 
بخشودگی بخشــی از سود مســتتر در اقساط 
تسهیلات در صورت بازپرداخت قبل از سررسید 
در جلسه ۱4۰۰.۰۶.۱4 کمیســیون مقررات و 

نظارت موسسات اعتباری بانک مرکزی مطرح و 
مورد تایید قرار گرفت.

شــایان ذکــر اســت بازپرداخــت اقســاط 
تســهیلات اعطایی قبل از سررســید صرفا در 
صورتی مشــمول محاسبه بخشــودگی بخشی 
از ســود می شــود که مبلــغ پرداخت شــده 
حداقل معــادل مبلغ یک قســط کامــل بوده 
و به مدت حداقل یــک ماه زودتر از سررســید 
 قســط به بانک یا موسســه اعتباری غیربانکی 

پرداخت شود.

مشــترکان تلفن همراه در صورت دریافت هرگونه تماس، پیامک یا لینک های اغواکننده 
اینترنتی که پیشنهاد تماس به شــماره بین المللی دارد، دقت کنند تا در دام کلاهبرداران 
نیفتند.به گزارش ایســنا، طبق اعلام اداره کل ارتباطات شــرکت ارتباطات ســیار ایران، 
تماس های ناشناس بین المللی، ارتباط با شماره مسابقات شبکه های ماهواره ای، پیامک های 
حاوی لینک های اغواکننده، تعامل با سایت های اینترنتی از قبیل دوست یابی و شرط بندی 
و مواردی ازاین دست، اغلب به دنبال کلاهبرداری از مشترکان هستند که منجر به صدور 
صورتحساب های نجومی برای آنان می شود.در رایج ترین شیوه که از قضا در رأس تقلب های 
صنعت تلکام دنیا نیز قرار دارد، مشــترکان با تماس های از دست رفته ای از سرشماره های 
بین المللی و با منشأ نامشخص مواجه می شوند که در صورت تماس گرفتن با آن شماره ها، 
متحمل هزینه سنگین خواهند شد.بنا بر اعلام،  خوشبختانه با توجه به مسائل امنیتی شبکه 
همراه اول، امکان هک کردن سیم کارت و شماره مشترکان جهت پرداخت ناخواسته هزینه 

استفاده دیگران، برای کلاهبرداران وجود ندارد تا ازاین طریق بتوانند هزینه های سنگینی را 
به مشترکان تحمیل کنند؛ بنابراین کلاهبرداران صرفا از طریق وسوسه و تحریک مشترکان 
اقدام به سوءاستفاده از آنها می کنند.با وجود آنکه در ســال ۱۳۹۸ با ابلاغ مصوبه 2۸۹ به 
اپراتورها، موضوع انتقال مکالمه بین الملل مشترکان از سمت شرکت ارتباطات زیرساخت به 
اپراتورهای کشور منتقل شد و بعد از آن به واسطه قرارداد اپراتورها با شرکت های خارجی حمل 
ترافیک )به اصطلاح کریر( که ترافیک مشترکان را به تمامی کشورها و اپراتورهای بین المللی 
حمل می کنند، ترافیک مشترکان در ابری از شرکت های حامل دست به دست می شود تا به 
مقصد برسد؛ اما برخی ازاین قبیل کلاهبرداری ها از سمت این شرکت ها در حال انجام است 
که هم به مشترکان و هم به اپراتورها لطمه می زند.در حال حاضر، همراه اول سوئیچ انحصاری 
خود را دارد و آنطور که اعلام کرده به همین دلیل با پیاده ســازی الگوریتم های شناسایی و 
مسدودسازی شماره ها در لبه شبکه، سرعتی بسیار بالاتر از هرگونه سامانه مدیریت تقلب 

قبلی را داراست و روزانه بیش از چند هزار رنج شماره تقلبی، شناسایی و مسدود می شود.
همچنین در طول دو سال گذشته نیز به صورت مستمر، علاوه بر نظارت آنلاین شبانه روزی و 
تغییر مسیرهای پرتقلب به مسیرهای کم ریسک و با کیفیت، شکایت مشترکان دراین خصوص 
بررسی شده و در صورت تماس با مقاصد متقلبانه به مشترک آگاهی رسانی و در دو مورد جبران 
خسارت به مشترکان صورت گرفته و همچنین جریمه ای برای شرکت های حامل متقلب در 
نظر گرفته شده است.همراه اول به مشترکان خود توصیه کرده در محیط های پرریسک و 
سفرهای خارجی، علاوه بر تعریف قفل گوشی و اثر انگشت، قفل سیم کارت )PIN( خود را 
هم برای جلوگیری از سوءاستفاده های احتمالی ناشی از دزدی گوشی و سیم کارت فعال کنند؛ 
همچنین این نوید را به مشترکانی که نمی خواهند از سرویس مکالمه بین الملل استفاده کنند 
داده که به زودی بتوانند از طریق یک کد دستوری که اطلاع رسانی خواهد شد، محدودیت 
تماس با مقاصد بین المللی را برای شماره خود فعال کنند.بر این اساس، در اختیار گذاشتن 

بدون نظارت گوشی به کودکان و نوجوانان هم ممکن است باعث تماس خواسته یا ناخواسته 
با شماره های بین الملل شود که با توجه به آنی بودن شارژینگ سرویس مکالمه بین الملل در 
اپراتورها، مشترکان با مشاهده قبض میاندوره یا مراجعه به اپلیکشن »همراه من« یا مشاهده 
شارژ سیم کارت اعتباری خود، می توانند به سرعت متوجه این موضوع شوند.همراه اول در پایان 
تاکید کرده که مشترکان درصورت مشاهده تماس از دست رفته )missed call( به کد کشور 
تماس گیرنده در زمان تماس دقت کنند و در صورتی که در زمان تماس روی صفحه گوشی 
به جز کدهای ۰۰۹۸ یا ۹۸+، کد دیگری مشاهده شد، بلافاصله تماس را قطع کرده و شماره 
را بررسی کنند.مشترکان همراه اول ضمن توجه به هشدارهای مذکور، می توانند در صورت 
هرگونه اعتراض به قبوض یا کسر از شارژ خود، با تماس به ۹۹۹۰، مراتب را جهت بررسی اعلام 
کنند. همچنین مشترکان می توانند جهت اطلاع بیشتر از سرویس مکالمه بین الملل همراه 

اول به نشانی https://mci.ir/international-call مراجعه کنند.

شرط ترخیص لوازم خانگی کره ای ورودی به کیشبرخورد با گرانفروشی بلیت هواپیما

شرایط بخشودگی سود اقساط وامحاشیه سازی "یاماها"!

هشدار درباره کلاهبرداری از طریق مکالمه بین الملل
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با 194 رای موافق

خریدار و فروشنده در فاز انتظار هستند

 تبعات حذف
 ارز ترجیحی در زندگی 

کارگران

 »نوری« 
وزیر آموزش و پرورش شد 

 بازار خودرو
 در بلاتکلیفی
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سرمقاله

 آسيب
 قيمت گذاری دستوری  

قیمت گذاری دســتوری 
جز ایجاد یک انتظار کاذب 
هم برای تولیدکننده و هم 
برای مصرف کننده نتیجه 

دیگری ندارد...

  منصورغیبی، کارشــناس 
مسکن 
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بی ثباتی  وضعیت 
کارگران  پیمانکاری

قیمت گذاری دستوری 
در کمین مصالح ساختمانی

قيمت هر متر خانه در تهران 32 ميليون شد

قیمت مسکن بر مدار صعود
صفحه2
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خوش بینی بازار ارز به مذاکرات
نرخ ارز به چه سمت و سویی می رود؟

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس می گوید: بیش از ۱۷ 
نوع قرارداد داریم و کارمندان و کارگران امنیت شغلی 
ندارند. ولی اسماعیلی افزود: در صدد هستیم که این ها 
را ساماندهی کنیم. سالیان سال است که جای خالی 
امنیت شغلی در زندگی کارگران حس می شود و همین 
موضوع مشکلات بسیاری را برای آن ها به وجود آورده 
است. آمار قرارداد های کاری موقت در کشور از مرز ۹۶ 
درصد گذشته است و دیگر کارگری را نمی توان دید که 
قرارداد دائمی داشته باشد و خیالش از شغلی که به آن 
مشغول است آسوده باشــد میلیون ها نفر از جمعیت 
کشور کارگران زحمتکش هستند که با در نظر گرفتن 
خانواده هایشان 4۰ میلیون نفر یا بهتر است بگوییم 
نیمی از جمعیت کشور را تشکیل می دهند و این یعنی 

قرارداد های موقت و عدم امنیت ...

طی روزهای اخیر موضوع قیمت گذاری دستوری 
فولاد و سیمان مطرح شــده است. رستم قاسمی، 
وزیر راه و شهرســازی اعلام کرده است در روزهای 
آینده قیمت سیمان و فولاد را به تثبیت می رسانند 
و اجرای طرح نهضت ملی مســکن با این قیمتها 
آغاز خواهد شــد.  گویا دولت هیچ برنامه ای برای 
ســاماندهی بازارها غیر از قیمت گذاری دستوری 
ندارد. راهکارهای که تجربیات گذشته نشان می دهد 
نتیجه ای جز نابسامانی و رشد قیمتها نداشته است. 
حال باید دید عزم دولت برای قیمتگذاری دستوری 
سیمان و فولاد به عنوان اصلی ترین کالاهایی ساخت 
مسکن، چه تاثیری بر قیمت تمام شده مسکن در 
طرح حمایتی دولت خواهد داشت.این اتفاقات در 

حالی در شرف ...

 قرارداد گاز
 با ترکمنستان
 حتما   احیا
 خواهد شد

رئیس جمهوری:

صفحه2



اقتصاد2
ایران وجهان

نمادهای تأثیرگذار بر شاخص بازار سهام روز گذشته
سقوط ارزش معاملات در بورس

یکشــنبه 7 آذر ماه، ارزش معاملات در بازار سهام 
سقوط کرد و به کمترین میزان در 6 ماه اخیر رسید. 
به نظر می رسد استراتژی معامله گران صبر و انتظار 
اســت. به گزارش اقتصادنیــوز، در معاملات روز 
یکشنبه شاخص کل بورس پایتخت نسبت به روز 
گذشته هزار و 314 واحد رشــد کرد و به رقم یک 
میلیون و 368 هزار واحد رسید. اما شاخص هم وزن 
افت کرد و با کاهش هزار و 855 واحدی در سطح 
375 هزار و 39 واحدی ایستاد.  همچنین شاخص 
کل فرابورس )آیفکس( 132 واحد پائین آمد و در 
سطح 19 هزار و 493 واحد قرار گرفت. روز گذشته 
نمادهای »ومعادن«، »فارس« و »شیراز« بیشترین 
تاثیر را در افت شاخص کل بورس داشتند. همچنین 
سه نماد »پارس«، »شستا« و »وغدیر« نمادهای 
بزرگ بازار بودند که بیشــترین تاثیر مثبت را بر 
شاخص داشتند. در فرابورس نیز نمادهای »بپاس«، 
»غصینو« و »مارون« بیشترین تاثیر کاهنده را بر 
شاخص کل فرابورس داشتند و »سمگا«، »زاگرس« 
و »آریا« بیشترین تاثیر مثبت را بر شاخص داشتند. 

پرتراکنش ترین نمادها
در جدول پرتراکنش ترین نمادهای بورس شستا 
صدرنشین اســت و انرژی3 و فولاد در رتبه های 
بعدی هستند. در فرابورس نیز نمادهای توسن، 

فجهان و کزغال پرتراکنش  ترین نمادها هستند.

تداوم افت ارزش معاملات 
روز گذشته ارزش معاملات کل بازار سهام با کاهش 
10 درصدی به رقم 4 هزار و 994 میلیارد تومان 
رسید. ارزش معاملات اوراق بدهی در بازار ثانویه 
409 میلیارد تومان بود که 8 درصد از ارزش کل 
معاملات بازار ســرمایه را تشکیل می دهد.ارزش 
معاملات خرد ســهام نیز افت کرد و به کمترین 
رقم در 6 هفته اخیر رسید. ارزش معاملات خرد با 
کاهش 10 درصدی نسبت به روز کاری قبل به رقم 
3 هزار و 398 میلیارد تومان رسید که 68 درصد از 

ارزش کل معاملات بازار را شامل می شود.

رییس سازمان بسیج سازندگی کشور:
حمایت از صنایعی همچون ذوب 
آهن، پیروزی در جنگ اقتصادی 

را رقم می زند
همایش تجلیــل از منتخبین جهادی اســتان 
اصفهان با حضور حجت الاســلام والمســلمین 
موســوی لارگانی نماینده مــردم فلاورجان در 
مجلس شورای اسلامی، حسین رجایی نماینده 
مردم لنجان در مجلس شــورای اسلامی، سردار 
محمد زهرایی رییس ســازمان بسیج سازندگی 
کشور، امیر سرتیپ حسین نوروزی فرمانده پدافند 
هوایی اصفهان، سردار علی مقواساز جانشین سپاه 
صاحب الزمان)عج( استان اصفهان، منصور یزدی 
زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهــان و تعدادی از 
مسئولین استانی 4 آذر ماه در تالار آهن این شرکت 
برگزار شد . منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن 
اصفهان نیز در ایــن همایش، این مجتمع عظیم 
صنعتی را یک واحد صنعتی ملی و مردمی دانست 
که متعلق به همه می باشد و گفت: این شرکت از 
ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی خدمات شایسته 
ای نظیر ساخت قطعات مورد نیاز جبهه ها در 8 
سال جنگ تحمیلی، اعزام دواطلبان به جبهه برای 
دفاع از این میهن، تولید محصولات مورد نیاز کشور، 
کمک به توسعه صنایع کشور، آموزش نیروهای 
متخصص و ...  انجام داده است و همواره افتخار می 
کنیم که در این راه ثابت قدم هستیم .  وی تمامی 
تلاشگران ذوب آهن اصفهان را سربازان اقتصادی 
دانست و یاد آور شــد: هدف دشمنان نظام الان 
تهدید معیشت مردم و دلسردی از نظام مقدس 
اسلامی است و ما باید بکوشیم تا با به گردش در 
آوردن چرخ های اقتصاد، صنعت کشور را جلو ببریم 

و معیشت و رفاه مردم را بهبود بخشیم .
مدیرعامل ذوب آهن اصفهــان گفت: در این مجتمع 
عظیم صنعتی همواره تفکر بسیجی حاکم بوده است 
و همین تفکر باعث شــده این مجموعه یکی از بالنده 
ترین صنایع فولادی کشور باشد که توانسته بسیاری 
از غیر ممکن ها را به واقعیت تبدیل کند. از جمله این 
دستاوردها می توان به تولید ریل با تنوع بالا به عنوان 
یکی از اســتراتژیک ترین محصولات فولادی اشاره 
کرد. وی با اشــاره به این که در ایــن مجموعه حدود 
1700 ایثارگر ، 530 فرزند شــهید و جانباز، شاغل 
هســتند افزود: تلاشگران شــرکت در حال تحقیق 
برای ساخت و تولید ورق های الکتریکی هستند که 
 این محصول هم اکنون در کشــور تولید نمی شود و 
می تواند ارزش افزوده تولیدات ذوب آهن را بیشتر کند.

خبر

در حالی نــرخ دلار به بالای 
29 هزار تومــان در بازار آزاد 
صعود کرد که چشــم ها به 
مذاکرات 8 آذر دوخته شده 
تا شاید در بازار امیدی برای 

نزول قیمت ها ایجاد شود.
به گزارش خبــر آنلاین نرخ دلار از 18 اردیبهشــت ماه 
امسال تاکنون که 20 هزار و 637 تومان بوده، در مسیر 
صعودی حرکت کرده اســت؛ اگرچــه گاهی افت های 
نامحسوسی داشته، اما در نهایت از آن زمان تاکنون دلار 
حدود 9 هزار تومان افزایش قیمت داشته است. در حالی 
بازار ارز صعود قیمــت دلار را تجربه می کند که برخی 
از فعالان بازار ارز، عنوان می کردند رشــد بیشتر از این 
قیمت ها را متصور بودند و از قیمت هایی بالاتر از 30 هزار 
تومان سخن می گفتند تا اگر خروجی مذاکرات مثبت بود، 
از فروش قیمت دلار سود بیشتری حاصل شود؛ چراکه به 
نظر می رسد در صورتی که اخبار مثبتی از مذاکرات منتشر 
شود، احتمال افت سریع دلار وجود دارد.اما در مقابل این 
نگاه، برخی از فعالان بازار ارز اعتقاد دارند که بعد از ماه ها 
توقف مذاکرات و مواضع حداکثری طرفین، احتمال این که 

توافق معناداری صورت بگیرد، کم است.
با این وجود، بازار ارز هم اکنون در شرایط حساس پیش از 
مذاکرات وین قرار دارد. گفته می شود  علی باقری، معاون 
سیاسی وزیر امور خارجه و مذاکره کننده ارشد جمهوری 

اسلامی ایران در مذاکرات روز دوشنبه هشتم آذر ماه در وین 
بین ایران و گروه 1+4 و هماهنگ کننده کمیسیون مشترک 

برجام، روز شنبه در راس هیاتی وارد پایتخت اتریش شد.

کاهش ارز اتفاق بیفتد، مصنوعی و دستوری 
است

اصغر ســمیعی، رییس اســبق کانون صرافان در این 
خصوص در گفت وگو با  خبرآنلاین درباره شرایط بازار 
ارز و پیش بینی قیمت دلار در شرایط مذاکرات 8 آذر، 
می گوید: راجع به قیمت ارز در آســتانه مذاکرات، من 
علت توقف و حتی کاهش موقت قیمت در این مقطع را 
تنها خوش بینی عمومی به ادامه مذاکرات و رفع انسداد از 
پول های بلوکه شده می دانم. وی می افزاید: البته از سویی 
تبلیغات دولتی و عملکرد غیرمنطقی بازارساز هم به این 

تصور خوشبینانه دامن می زند، ولی متاسفانه هیچ دلیل 
واقعی و منطقی اقتصادی برای تقویت پول ملی در این 
مقطع مشاهده نمی شود، نه نرخ تورم کاهش پیدا کرده، 
نه نرخ بهره کاهش پیدا کرده، نه سرمایه گذاری جدی در 
اقتصاد صورت گرفته و نه تمهیدی برای کاهش حجم 

نقدینگی اندیشیده شده است.
رییس اسبق کانون صرافان تصریح می کند: بنده تصور 
می کنم که کاهش حتی اگر شروع شود و بخواهد ادامه 
پیدا کند، به صورت دســتوری و مصنوعی و به ضرب 
تبلیغ و تزریق خواهد بود. سمیعی عنوان می کند: ضمن 
این که باز هم در کوتاه مــدت، دوباره روند صعودی پیدا 
می کند. خود این تلاطم و کاهــش هم به ضرر اقتصاد 
کشــور و تنها به نفع واردات غیرضــروری و کمک به 
خروج بیشتر ســرمایه از کشــور و صدمه به تولیدات 

داخلی و کاهش گردشــگری در داخل ایــران به نفع 
سفر به کشورهای دیگر خواهد بود. وی تاکید می کند: 
این تلاطمات باعث می شود کســانی که از رانت اطلاع 
برخوردار هستند، بتوانند جیب خودشان را پر کنند و 
از این رانت اســتفاده کنند. و دلارهایی که احیانا مردم 
با خوش بینی از خانه هایشان بیرون می آورند و به بازار 
عرضه می کنند را بخرند و بعد از اینکه بازار دوباره خود 
را واقعی کرد، یا به طرف واقعی شدن رفت، دوباره آنها را 
بفروشند و از این طریق سود نامتعارف و ناجوانمردانه ای 

حاصل کنند.

قیمت دلار ۲۵ هزار تومان می شود؟
علی شریعتی، عضو اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران 
نیز در گفت وگو با خبرآنلاین می گوید: فارغ از چگونگی 
مذاکرات و این که توافقی صورت بگیرد یا خیر، من فکر 
می کنم عزم دولت برای توافق جدی است و اگر مشکل 

خاصی وجود نداشته باشد، این توافق نهایی شده است.
وی می افزاید: خبر اعلامی از مذاکــرات، احتمالا یک 
شوک کوتاه مدتی را در بازار دلار ایجاد می کند و دلار را 
تا کانال 24 و 25 هزار تومان پایین می آورد و کمتر از این 
رقم نخواهد بود. این کاهش قیمت دلار کوتاه مدت است.

عضو اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران تصریح می کند: 
اگر توافقی صورت بگیرد، دولت با توجه به شرایطی که 
دارد، اجازه رشد هیجانی دلار را دیگر نمی دهد و سعی 
می کند با تزریق ارز، دلار را تا پایان سال در کانال 30 هزار 

تومان نگه دارد.

نرخ ارز به چه سمت و سویی می رود؟

خوش بینی بازار ارز به مذاکرات

رئیسی:
 قرارداد گاز با ترکمنستان حتما 

احیا خواهد شد
رئیس جمهور با اشــاره به گفــت و گو با همتای 
ترکمنستانی خود در زمینه توسعه روابط دوجانبه 
در بخش هــای مختلف از جملــه در بخش گاز 
و ترانزیت، اظهار داشــت: امروز با پیگیری های 
انجام شده، ترکمنستان اطمینان یافته که دولت 
جمهوری اســلامی ایران برای رفع مشــکلات و 
موانع موجود اراده جدی دارد. رئیســی تصریح 
کرد: قرارداد گاز ایران و ترکمنســتان حتماً احیا 

خواهد شد.
رئیس جمهــور با تاکیــد بر ضرورت تســهیل 
فعالیت تجار و صادرکنندگان کشــور به منظور 
رونق و توســعه صــادرات، گفت: بــا حضور در 
تاجیکستان و اجلاس شــانگهای بستر مناسبی 
 برای توســعه روابــط منطقه ای کشــور ایجاد 

شده است.
رئیس جمهور با تاکید بر رویکرد دولت سیزدهم 
برای توســعه همکاری با کشــورهای همسایه و 
منطقه گفت: زیر ساخت های اقتصادی و تجاری 
مناسبی برای توسعه و ارتقای سطح همکاری های 
دوجانبه و منطقه ای کشورمان وجود دارد و باید با 
تسهیل فعالیت تجار و صادر کنندگان در این مسیر 

گام برداریم.
رئیسی خاطرنشان کرد: با حضور در تاجیکستان 
و اجلاس شانگهای بســتر مناسبی برای توسعه 
 روابط منطقه ای کشــور ایجاد شده است و شاهد 
گشایش های خوبی در زمینه ارتقای سطح روابط 

تهران و دوشنبه هستیم.
رئیسی گفت: مشــکل جدی و خاصی در توسعه 
روابط با کشورهای همسایه و منطقه وجود ندارد و 
با پیگیری و تعامل دوسویه و درک متقابل می توان 
ضمن رفع مشکلات موجود، گام های موثری در 

مسیر تقویت و تحکیم روابط برداشت.
رئیس جمهور با اشــاره به گفــت و گو با همتای 
ترکمنســتانی خــود در زمینه توســعه روابط 
دوجانبــه در بخش هــای مختلــف از جمله در 
بخــش گاز و ترانزیــت، اظهــار داشــت: امروز 
بــا پیگیری هــای انجام شــده، ترکمنســتان 
اطمینان یافته کــه دولت جمهوری اســلامی 
 ایران برای رفع مشــکلات و موانــع موجود اراده 

جدی دارد.
رئیس جمهور تصریح کرد: قــرارداد گاز ایران و 

ترکمنستان حتماً احیا خواهد شد.
رییسی گفت: کشــورهای منطقه و همسایه به 
خاطر اشتراکات عمیق فرهنگی و تاریخی، ترجیح 
می دهند با جمهوری اســلامی ایــران همکاری 
و رابطه داشته باشــند و در این زمینه باید موانع 

فعالیت تجار و صادرکنندگان برطرف شود.
رئیس جمهــور خاطرنشــان کــرد: بازرگانان 
 و صادرکننــدگان کشــورمان نباید در مســیر 
فعالیت های خود با مشــکل اداری و بروکراسی، 
مواجه باشــند لذا دولت مصمم است تحولی در 
ساختارهای اداری کشــور ایجاد کند تا تسهیل 

کننده فعالیت صادرکننده باشد.
رئیس جمهور همچنین بر تــلاش برای اجرای 
موافقتنامه های همکاری سازمان اکو تاکید کرد 
و گفت: با جدیت موضوع اجرای موافقتنامه های 

همکاری را پیگیری خواهیم کرد.
رییس جمهور با تأکید بر لزوم بازگشت ارز صادراتی 
به کشور گفت: در این زمینه باید باز نگاهی در روند 
امور انجام شود تا رفع تعهدات ارزی صادرکنندگان 

و تجار، خسارتی برای آنان نداشته باشد.
رئیس جمهور گفت: متاســفانه برخی از مسائل 
با کشورهای همســایه به خاطر عدم پیگیری به 
موقع، به مشکل تبدیل شده است و مصمم هستیم 
ضمن حل این مشکلات، از تکرار چنین مواردی 

جلوگیری کنیم.

با 194 رای موافق
»نوری« وزیر آموزش و پرورش شد 
»یوسف نوری« با رای نمایندگان وزیر آموزش و 

پرورش شد.
به گزارش ایســنا، نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی در جلســه علنی امروز)یکشنبه( با 194 
رای موافق، 57 رای مخالــف و 17 رای ممتنع از 
مجموع 268 رای مأخوذه به یوسف نوری گزینه 
پیشنهادی وزارت آموزش و پرورش اعتماد کردند.

پیش از این رئیس جمهوری، حســین باغ گلی 
و مســعود فیاضی را به عنوان گزینه های تصدی 
وزارت آمــوزش و پــرورش به مجلــس معرفی 
 کرده بود که آن هــا نتوانســتند از مجلس رای 

اعتماد بگیرند.
نوری، سومین گزینه رییس جمهوری برای وزارت 
آموزش و پرورش اســت که توانست رای اعتماد 

مجلس را بدست آورد.

اخبار
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با تصویب در مجمع عمومی فوق العاده شرکت پالایش 
نفت اصفهان، سرمایه این شرکت  از 76 هزار میلیارد 

ریال به حدود 139 هزار میلیارد ریال رسید.
جلسه مجمع عمومي فوق العاده صاحبان سهام شرکت 
پالایش نفت اصفهان با حضور بیش از شصت و نه و سی 

و پنج صدم درصد از ســهامداران و همچنین اعضاي 
هیئت مدیره و نماینده مؤسسه حسابرسي بهمند به 
عنوان حســابرس و بازرس قانوني شرکت و نماینده  
ســازمان بورس و اوراق بهادار، به صورت حضوری و 
مجازی برگزار گردید. پس از احراز حد نصاب قانوني و 
با توجه به مفاد ماده 101 اصلاحیه قانون تجارت بهمن 
طاهریان مبارکه ) نائب رئیس هیئت مدیره( به عنوان 
رئیس جلسه و علیرضا خدایی ساخلو )نماینده شرکت 
آوای پردیس سلامت ( و سیدابوالقاسم توکلی )نماینده 
شرکتهای سرمایه گذاری اســتانی سهام عدالت ( به 
عنوان ناظرین  و صاحب ارجمند )مدیرمالي شرکت( به 
عنوان منشي جلسه انتخاب گردیدند. سپس رسمیت 
جلسه توسط رئیس مجمع اعلام  شد و منشي جلسه 
دستور جلســه  را مبني بر ارائه گزارش هیئت مدیره 

و بازرس قانوني درخصوص افزایش سرمایه شرکت، 
بررسي و تصویب افزایش سرمایه شرکت  و اصلاح ماده 
)5( اساســنامه مرتبط با میزان سرمایه و تعداد سهام 
قرائت کرد. مدیر عامل شرکت پالایش نفت اصفهان در 
این مجمع گفت: مبلغ افزایش سرمایه شرکت از محل 
تجدید ارزیابی زمین های آن، 63 هزار میلیارد ریال 
بوده است. مرتضی ابراهیمی، هدف از افزایش سرمایه 
شرکت را اصلاح ساختار مالی با توجه به مزیت مالیاتی 
مقرر در ماده 14 قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی 
و خدمانی کشور و حمایت از کالای ایرانی بیان کرد و 
افزود: این افزایش سرمایه فاقد جریان ورودی وجه نقد 
به شرکت بوده و تأثیری بر درآمدهای شرکت نخواهد 
داشت. وی مجموع زمین های این شرکت را 9 میلیون 

و 539 هزار 753 متر مربع اعلام کرد .

مدیر عامل شــرکت پالایش نفت اصفهان با بیان این 
که پالایشگاه اصفهان از سال 1387 مشمول اجرای 
سیاست های اصل 44 قانون اساسی گردید و به بخش 
خصوصی واگذار شــد، ادامه داد: این شرکت از زمان 
خصوصی شدن تاکنون 8 بار افزایش سرمایه داشته 
به طوري که  سرمایه شرکت از  100 میلیون ریال در 
سال 1387 به حدود 139 هزار میلیارد ریال افزایش 

یافته است.

سرمايه شركت پالايش نفت اصفهان  83.۵  درصد  افزايش يافت
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طبق اعلام بانک مرکزی، درآبان ماه امســال متوسط 
قیمت یک متر مربع مسکن در شهر تهران 32 میلیون 
و 9 هزار تومان بوده که نســبت به مــاه قبل و مدت 
 مشابه ســال قبل به ترتیب 1.2 و 17.7 درصد افزایش 

یافته است.
به گزارش ایسنا، گزارش تحولات بازار مسکن در شهر 
تهران که از سوی بانک مرکزی منتشر شده، بیانگر این 
است که در آبان ماه متوسط قیمت خرید و فروش یک 
مترمربع زیربنای واحد مسکونی معامله شده از طریق 
بنگاه های معاملات ملکی تهران 32 میلیون و 9 هزار 
تومان بوده که نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به 

ترتیب 1.2 درصد و 17.7 درصد افزایش دارد.  
علاوه بر این، تعداد معاملات انجام شــده در این ماه 

حدود 7.3 هزار فقره بود که نســبت به ماه قبل  و در 
مقایسه با ماه مشابه در ســال قبل به ترتیب 33.5 و 
63.5 درصد افزایش را نشان می دهد و بررسی توزیع 
تعداد واحدهای مسکونی معامله شده در شهر تهران به 
تفکیک عمر بنا حاکی از آن است که واحدهای تا پنج 
سال ساخت با سهم 32 درصد بیشترین سهم را به خود 

اختصاص داده اند.

گران ترین خانه در تهران چند؟ 
این در حالی اســت که در میان مناطق 22 گانه شهر 
تهران بیشترین قیمت هر متر خانه 72 میلیون و 750 
هزار تومان در منطقه یک و کمترین آن با 14 میلیون 
و 520 هزار تومان در منطقه 18 بوده است که هر یک 

از آنها با افزایش 32.2 درصدی در منطقه یک و 20.6 
درصدی در منطقه 18 مواجه شده اند.

توزیع فراوانی تعداد واحدهای مسکونی معامله شده 
برحســب قیمت یک مترمربع بنا در آبان ماه امسال 
نیز حاکی از آن است که واحدهای مسکونی در دامنه 
قیمتی 15 تا 20 میلیون تومان به ازای هر مترمربع بنا با 
سهم 17.2 درصد بیشترین سهم از تعداد معاملات شهر 
تهران را به خود اختصاص دادند و دامنه قیمتی 20 تا 
25 و 25 تا 30 میلیون تومان با 17 و 12.3 درصد سهم 

در رتبه بعدی قرار دارد.   
از ســوی دیگر در آبان امســال توزیع فراوانی تعداد 
واحدهای مسکونی معامله شــده بر اساس ارزش هر 
واحد نشان دهنده آن است که واحدهای مسکونی با 

ارزش یک میلیارد تا یک میلیارد و 500 میلیون تومان با 
اختصاص سهم 18.9 درصد بیشترین سهم از معاملات 

انجام شده را داشته اند.

وضعیت اجاره خانه در تهران 
همچنین، توزیع معاملات انجام شده مسکن بر اساس 
مناطق شهری در تهران حاکی از آن است که منطقه 5 
با 13.8 درصد از کل معاملات، بیشترین سهم معاملات 

شهر تهران را به خود اختصاص داده است.
علاوه بر این، بررسی شاخص کرایه مسکن اجاری در 
شهر تهران و در کل مناطق شهری در آبان امسال نشان 
دهنده رشدی معادل 51.6 و 54.9 درصد نسبت به ماه 

مشابه سال گذشته است.

از ابتدای سال جاری بازار خودرو دستخوش نوسانات زیادی 
شده اما در دو هفته گذشــته به تبع رفت و برگشت افزایش 
قیمت و نزدیک شدن به مذاکرات برجام، بازار در شوک فرو 
رفته و منتظر تغییرات است. به گزارش مهر، بررسی وضعیت 
بازار خودرو در پاییز سال جاری نشــان می دهد که در این 
فصل بازار با حواشی زیادی مواجه شده است؛ در مهر ماه بازار 
خودرو متأثر از بازتاب های مربوط به مصوبه مجلس مبنی 
بر آزادسازی واردات خودرو قرار گرفت و قیمت ها به سمت 
نزولی شدن و یا ثبات حرکت کردند؛ اما با ورود به آبان بازار 
خودرو تحت تأثیر احتمال افزایش قیمت کارخانه ای خودرو، 
نوســانات نرخ ارز و اخبار بین المللی سیگنال هایی در مورد 
افزایش قیمت دریافت کرد که در نهایت منجر به نوسان شدید 
قیمت شد؛ تا جایی که برای محصولات پرتیراژ خودروسازان 
در کف بازار افزایش قیمت غالباً بین 5 تا 25 میلیون تومان 
رقم خورد. در اواخر آبان ماه و پس از رفت و برگشت افزایش 
قیمت، آشفته بازار خودرو در یک شوک فرو رفت؛ همزمانی 
این اتفاق با نزدیک شدن به مذاکرات برجام، دایره این شوک را 
گسترده تر کرد و بازار بیش از پیش قفل شد؛ به گونه ای که طی 
دو هفته گذشته نه تنها تعداد فروشندگان کاهش یافته بلکه 
خریداران نیز کاملاً از بازار خارج شده اند. از سویی دیگر نیز به 
دلیل عدم تعیین تکلیف قیمت خودرو، دلالان نیز انگیزه ای 
برای جولان در بازار نداشته و تزریق سرمایه و تقاضای کاذبی 

در بازار خودرو مشاهده نمی شود.

بازار خودرو قفل است
در این رابطه ســعید موتمنی رئیس اتحادیه فروشندگان و 
نمایشگاه داران خودرو در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: 

از ابتدای سال جاری، بازار خودرو درگیر اخبار زیادی شده که 
مهم ترین آن تعیین تکلیف مذاکرات هسته ای است. مصرف 
کنندگان می گویند با توجه به مذاکرات، همچنان برای خرید 
صبر کرده و منتظر کاهشی شدن قیمت ها خواهند ماند. وی 
افزود: در مقابل وقتی قیمت ارز بالا می رود، تعداد فروشندگان 
نیز کاهش پیدا می کند و بازار اصطلاحاً قفل می شود. موتمنی 
گفت: دو موضوع مذاکرات برجام و تصمیم نهایی ستاد تنظیم 
بازار در مورد قیمت خودرو، منجر به قفل شدن بازار شده است 
و دو طرف خریدار و فروشنده منتظر اعلام نهایی اخبار این دو 
حوزه هستند. وی با بیان اینکه با توجه به عدم مشخص بودن 
آینده بازار خودرو، تقاضای کاذب در بازار کاهش یافته است، 
افزود: خروج تقاضای کاذب از بازار باعث شده با تلاطم های 
کوتاه مدت، میزان تغییر قیمت خودرو نســبت به گذشته 
کاهش پیدا کند. البته باید توجه داشت که قیمت خودروهایی 
مانند پراید که دیگر تولید نمی شوند و خودروهایی مانند پژو 

207 که عرضه محدودی دارند تغییرات زیادی می کند.

خریدار و فروشنده در حالت انتظار
محمد قاسمی یک فعال بازار خودرو نیز به خبرنگار مهر گفت: 
بازار خودرو مثل ماه های گذشــته در حالت انتظار است؛ هم 
خریدار و هم فروشــنده منتظر تغییرات چــه از جانب اخبار 
سیاسی و چه از جانب اخبار اقتصادی و تعیین تکلیف قیمت 
خودرو هستند. وی افزود: خریداران واقعی که قیمت های فعلی 
بازار نیز برایشان گران است، به امید کاهش قیمت دست از خرید 
کشیده اند و فقط برای کسب اطلاع از آخرین قیمت ها، در بازار 
حضور می یابند. این فعال بازار خودرو تصریح کرد: در فضای 

مجازی قیمت ها عمدتاً بالاتر از سطح بازار ثبت می شود.

یک فعال حقوق کارگری گفت: با حذف ارز ترجیحی، شوک 
اساســی در قیمت کالاها به ویژه خوراکی به وجود می آید 
و جامعه کارگــری دیگر حتی در روزهــای ابتدایی ماه هم 
نمی تواند زندگی و معاش خــود را مدیریت کند. به گزارش 
مهر، از فروردین 1397 که دلار ترجیحی 4200 تومانی پا به 
عرصه اقتصاد ایران گذاشت، بیش از سه سال می گذرد. مروری 
بر تجربه بیش از سه سال برقراری این ارز در جریان تجارت 
خارجی و بازار داخلی کشور نشان می دهد این ارز، به دلیل 
اختلاف قیمت و رانت خیز بودن، مشــکلات متعددی را نه 
تنها برای فعالان اقتصادی درگیر در جریان تجارت خارجی و 
تولید داخلی بلکه حتی برای مردمی که هدف حمایتی این ارز 
بودند، ایجاد کرده است. با این حال، با توجه به اینکه تخصیص 
این ارز به اقلام خوراکی مورد مصرف آحاد جمعیت کشور 
است، فعالان جامعه کارگری نسبت به حذف ارز ترجیحی، 
مواضع دیگری دارند و معتقدند حذف بدون برنامه ریزی این 

ارز، می تواند سفره جامعه کارگری را کوچک تر از قبل کند.

تورم اقلام خوراکی به 1۰۰ تا 11۰ درصد می رسد
ناصر چمنی در گفت وگو بــا خبرنگار مهر اظهــار کرد: ارز 
ترجیحی بحث های خــاص خود را دارد؛ اگــر ارز ترجیحی 
حذف نشود، فســادهای اقتصادی بیش از پیش گسترش 
می یابد چراکه به دلیل عدم مدیریت و کنترل درست، اغلب 
ارز تخصیص داده به مقصد نرسیده و به جای خرید کالاهای 
اساسی از راه های دیگر وارد بازار ارز کشور شده است. رئیس 
سابق کانون عالی انجمن های صنفی کارگران افزود: اما از منظر 
جامعه کارگری باید گفت که حــذف ارز ترجیحی منجر به 
گرانی کالاها می شود و اگر در این شرایط حذف شود تورمی که 

جامعه کارگری با آن دست و پنجه نرم می کند، بیشتر خواهد 
شد؛ در حال حاضر تورم خوراکی ها بالای 70 درصد است که 
در صورت حذف دلار 4200 تومانی، این نرخ به 100 تا 110 
درصد خواهد رسید. وی ادامه داد: بنابراین در این شرایط که 
نمی توانیم تورم را کنترل کنیم و خط فقر کشور نیز 11.5 تا 12 
میلیون تومان است، با حذف ارز ترجیحی، شوک اساسی در 
قیمت کالاها به ویژه کالاهای خوراکی به وجود می آید و جامعه 
کارگری دیگر حتی در روزهای ابتدایی ماه هم نمی تواند زندگی 
و معاش خود را مدیریت کند. چمنی در مورد افزایش میزان 
یارانه نقدی به عنوان جایگزین حذف ارز ترجیحی، تصریح کرد: 
به نظر می رسد اقتصاددانانی که در دولت مشاوره می دهند به 
شرایط اقتصادی احاطه ندارند، ما می دانیم که نقدینگی عامل 
اصلی تورم است بنابراین افزایش میزان یارانه نقدی، منجر به 
ورود نقدینگی هنگفتی به بازار می شود که شاید در یکی دو ماه 
نخست بتوان با آن پول کالاهای مورد نیاز را خرید کرد اما به 
مرور ارزش خود را از دست می دهد؛ دقیقاً مشابه اتفاقی که 

برای یارانه 45500 تومانی افتاد.

بازار از اختیار دولت خارج شده است
این فعال حقوق کارگری با بیان اینکه مشکل جامعه ما تورم است، 
گفت: از سویی دیگر باید توجه داشت که بازار از اختیار دولت خارج 
و به دست دلالان افتاده است. در این شرایط افزایش نقدینگی و 
تزریق آن به بازار فقط مشکلات اقتصادی را بیشتر و سفره جامعه 
کارگری را کوچک تر می کند. چمنی گفت: هر جا که دولت خواسته 
به صورت نقدی کمک کند، این پول پاشی منجر به افزایش تورم 
شده است. دولت قطعاً می تواند شرایطی به وجود آورد که کالای 

اساسی همچون برنج و گوشت مستقیم به دست مردم برسد.

قیمت مسکن بر مدار صعود

خریدار و فروشنده در فاز انتظار هستند

بازار خودرو در بلاتکلیفی
یک فعال حقوق کارگری مطرح کرد

تبعات حذف ارز ترجیحی در زندگی كارگران

گروه اقتصاد ایران وجهان
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قیمت سکه به ١٢ میلیون و ۵٨٠ هزار تومان رسید
قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید یکشنبه ٧ آذر ١۴٠٠ در بازار آزاد تهران به ١٢ میلیون و ۵٨٠ هزار تومان رسید . قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم به 

١٢ میلیون و ٣۵٠ هزار تومان، نیم سکه ۶ میلیون و ۵٠٠ هزار تومان، ربع سکه ٣ میلیون و ٧۵٠ هزار تومان و سکه یک گرمی ٢ میلیون و ٣٠٠ هزار تومان است. قیمت هر اونس طلا در 
بازارهای جهانی ١٧٩٢ دلار و ۵٠ سنت و هر گرم طلای ١٨ عیار در بازار تهران به یک میلیون و ٢۵٧ هزار و ۶٧٠ هزار تومان رسید.
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آسیب قیمت گذاری دستوری  
منصورغیبی، کارشناس مسکن 

قیمت گذاری دستوری جز ایجاد یک انتظار کاذب هم برای تولیدکننده و هم برای مصرف کننده نتیجه دیگری ندارد. در قیمت گذاری دستوری تولیدکننده و مصرف کننده خواهان این موضوع هستند تا قیمت به نفع خودشان تعیین 
شود. بنابراین این قیمت گذاری به نفع هر کدام از این دو طرف تعیین شود تبعات خود را خواهد داشت.  تولیدکننده چشم امید به این دارد که قیمت گذاری در حوزه سیمان، فولاد و میلگرد بتواند قیمتها را به ثبات و تعادل برساند تا بتوانند 
حداکثر منافع را از این فضا داشته باشند. یعنی قیمت گذاری دستوری بتواند گره و مشکلات را از حوزه تولید حذف کند. مصرف کننده نیز انتظار دارد با این حرکت قیمت تمام شده ملک و محصول نهایی کاهش پیدا کند. بنابراین اگر این 

فرآیند به نفع هیچ کدام از این دو طرف تمام نشود طبیعی است که دستورات داده شده عقیم و معطل خواهد ماند. نتیجه اینکه افزایش قیمت در حوزه اقتصاد مسکن اتفاق خواهد افتاد.  
قیمت گذاری دستوری در نهایت به ناامیدی مصرف کننده برای کاهش قیمت محصول نهایی منجر شده و موجب می شود در قیمت گذاری محصول نهایی که همان ملک، آپارتمان و طرح های مسکنی است رشد کاذب قیمت اتفاق بیفتد. 
 بنابراین قیمت گذاری دستوری در این بخش اصلا توصیه نمی شود. همچنین تجربیات تمامی بازارها نیز نشان می دهد هر کالایی که مشمول قیمت گذاری دستوری شده چطور دچار رشد کاذب و بی رویه قیمتی شده است. توصیه 

می شود تولید مسکن با پشتیبانی و نظارت و با ارایه تسهیلات لازم شکل گیرد تا تولیدکننده با خیال راحت و فارغ از نگرانی های ناشی از فوران های اقتصادی و ریالی تولید را ادامه دهد. 
از طرفی دیگر هدف دولت با اجرای طرح جهش مسکن این است که بازار مسکن را دستوری به آرامش برساند اما با دستور قیمت مسکن ثابت نمی ماند. دولت طرح  ساخت مسکن را در بوق و کرنا کرده این در حالی است که هنوز مشخصا اعلام 
نشده با کدام بودجه می خواهد برای مصرف کنندگان خانه بسازد. دولت قصد دارد قیمت خانه را دستوری کنترل کند اما یکی از دغدغه های اصلی این است که با توجه به شرایط سیاسی کشور و کسری بودجه، نتواند به تعهداتش عمل کند.

رئیس اتحادیه کاشي ساز و کاشــي فروش تهران مهمترین 
نکته در موفقیت هاي صادراتي را تلاش دولتمردان در رایزني 
با کشورهاي واردکننده دانسته و تاکید کرد: در صادرات باید 
دولت ها با رایزني هاي اقتصادي، سیاســي و فرهنگي که در 
دیگر کشــورها انجام مي دهند جاده را براي تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان در کشور فراهم سازند. کاري که تا به حال فقط 
از سوي تولیدکنندگان با دستان خالي صورت گرفته و با تلاش 

خود توانسته اند تا حدي بازارهاي اطراف را به دست آورند.
مصطفي گودرزي، رئیس اتحادیه کاشي ساز و کاشي فروش 
تهران بیان داشــت: تولید، توزیع و صادرکننده در کشورهاي 
پیشرفته، دغدغه رایزني با کشــورهاي دیگر جهت تصاحب 
بازار را ندارد. هزنیه هاي تمام شده اش به اندازه اي نیست که 
توان ادامه حیات نداشته باشد. آفرهاي ویژه دولت ها به تولید 
و صادرکننده منجر به تلاش و کوشــش مي شود؛ اما در ایران 
تمامي مسئولیت ها از صفر تا صد بر عهده تاجر است. هزینه هاي 
بالایي که هر لحظه بر دوش این فعالان اضافه مي شود و ثابت 
نیست، کار را بسي سخت و دشوار مي کند . گودرزي تصریح کرد: 
به جرات مي گویم کیفیت کاشي و سرامیک ایران در برخي از 
برند ها و انواع همپاي کشور اسپانیاست. کاشي ایران با متریال 
و هنر صنعت ایراني آمیخته و مي تواند با قیمتي بسیار متعادل 
تر تمام بازار ها را تســخیر کند؛ اما بدون رایزني و یافتن بازار 

توسط دولتمردان این امکان فراهم نمي شود و فقط به صادرات 
کشورهایي نظیر عراق و افغانستان دلخوشیم که البته بتازگي 
برخي از صادرکنندگان با کوشــش فراوان توانسته اند در بازار 
کاشي و سرامیک امارات نیز وارد شوند. وي تاکید کرد: پتانسیل 
ما بسیار بالاتر از اینهاست. بسیار اتفاق افتاده که صادرکنندگان، 
بازار برخي از کشور ها را باهزاران زحمت یافته و جاده را براي 
صادرات صاف و آماده کرده اند؛ اما مشکلات ترانسپورت و هزینه 
هاي آن آنقدر زیاد بوده که تاجــران ترکیه اي بدون دغدغه و 
با حمایت دولت خود، به راحتي جا پاي ایراني ها گذاشــته و 
با ســرعت اجناس خود را تزریق نموده اند.گودرزي ادامه داد: 
مسئولان مشکل ترانسپورت را براي تاجران ایراني حل کنند ، 
ظرفیت مان بقدري است که براحتي مي توانیم ارزآوري خوبي 
داشته باشیم؛ اما حمایت نمي شویم دست تنهاییم. وي از حضور 
دو شرکت موفق ایراني در نمایشگاه کاشي و سرامیک استانبول 
خبر داده و گفت: در ماه گذشته دو شرکت موفق ایراني توانستند 
در نمایشگاه کاشي و سرامیک استانبول شرکت کنند. نمایشگاه 
هاي خارجي مي تواند تا حدي کالاي ایراني را نشان دهد؛ البته 
شناساندن کالاي ایراني و به دست آوردن اعتماد مصرف کننده 
در دیگر کشورها و ایجاد شرایط ادامه صادرات به آن کشورها باید 
با مدیریتي قوي شکل گیرد که تنها از عهده رابطان سیاسي و 

اقتصادي کشورها امکان پذیر است.

معاون حقوقی و امور مقابله ســتاد مبارزه با قاچاق 
کالا گفت: در ماه های گذشته میزان قاچاق پوشاک 
دوخته شده تغییری نداشــته اما طبق مشاهدات، 

قاچاق پارچه جهش پیدا کرده است.
مصطفی پورکاظم شایســته، معاون حقوقی و امور 
مقابله ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در خصوص 
آخرین وضعیت طرح مبارزه با قاچاق پوشاک اعلام 
کرد: این طرح در تهران و سراســر کشور به صورت 
مستمر از مهر ماه در حال انجام است. کالاهای جمع 
آوری شده از آن زمان تاکنون به سازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکی ارسال می شود. پرونده های 
قضائی تعزیرات آن نیز تشکیل شده و دستور امحا 
برای آنها صادر شده اســت. در ماه های گذشته نه 

تنها برای پوشــاک، بلکه برای کالاهای دخانی نیز 
طرح مقابله ای ما آغاز شــده و در حال جمع آوری 

آن هستیم.
وی ادامه داد: ما زمان آغــاز این طرح اعلام کردیم 
که ۱۲۰ برند قاچاق محرز شــناخته شده است اما 
در میان آنها ۴ برند بیشــترین سهم را در بازار دارد 
مانند کوتون و جین وست و…. ما از وزارت صنعت 
معدن و تجارت تقاضــا کردیم که تکلیف این چند 
برند را مشــخص کند. اگر این برندها کالای ایرانی 
تولید می کنند، باید نام خود را نیز به یک برند ایرانی 
تغییر دهند و اگر کالاهای آنها خارجی باشد، به طور 
کلی فروش پوشاک خارجی ممنوع است و نباید به 

فعالیت خود ادامه دهند.

از ابتدای سال جاری بازار خودرو دستخوش نوسانات 
زیادی شده اما در دو هفته گذشته به تبع رفت و برگشت 
افزایش قیمت و نزدیک شدن به مذاکرات برجام، بازار در 
شوک فرو رفته و منتظر تغییرات است. بررسی وضعیت 
بازار خودرو در پاییز سال جاری نشان می دهد که در این 
فصل بازار با حواشی زیادی مواجه شده است؛ در مهر ماه 
بازار خودرو متأثر از بازتاب های مربوط به مصوبه مجلس 
مبنی بر آزادسازی واردات خودرو قرار گرفت و قیمت ها 
به سمت نزولی شدن و یا ثبات حرکت کردند؛ اما با ورود 
به آبان بازار خودرو تحت تأثیر احتمال افزایش قیمت 
کارخانه ای خودرو، نوسانات نرخ ارز و اخبار بین المللی 
سیگنال هایی در مورد افزایش قیمت دریافت کرد که 
در نهایت منجر به نوســان شدید قیمت شد؛ تا جایی 
که برای محصولات پرتیراژ خودروسازان در کف بازار 

افزایش قیمت غالباً بین ۵ تــا ۲۵ میلیون تومان رقم 
خورد. در اواخر آبان ماه و پس از رفت و برگشت افزایش 
قیمت، آشفته بازار خودرو در یک شــوک فرو رفت؛ 
همزمانی این اتفاق با نزدیک شدن به مذاکرات برجام، 
دایره این شوک را گسترده تر کرد و بازار بیش از پیش 
قفل شــد؛ به گونه ای که طی دو هفته گذشته نه تنها 
تعداد فروشندگان کاهش یافته بلکه خریداران نیز کاملًا 
از بازار خارج شده اند. وی افزود: در مقابل وقتی قیمت ارز 
بالا می رود، تعداد فروشندگان نیز کاهش پیدا می کند 
و بازار اصطلاحاً قفل می شود. موتمنی گفت: دو موضوع 
مذاکرات برجام و تصمیم نهایی ستاد تنظیم بازار در 
مورد قیمت خودرو، منجر به قفل شدن بازار شده است 
و دو طرف خریدار و فروشنده منتظر اعلام نهایی اخبار 

این دو حوزه هستند.

رئیس سازمان بسیج اصناف با بیان اینکه اخیراً بسیج 
فصل جدیدي را در همکاري با دولت رقم زده است، 
گفت: تفاهم نامه اي میان بسیج و دولت منعقد شده که 
براساس این تفاهم نامه دولت از بسیج مي خواهد در 
فرآیند نظارت بر بازار کمک کند.غلامرضا حسن پور، 
رئیس سازمان بسیج اصناف کشور درباره اهم اقدامات 
این سازمان گفت: تمرکز اصلي ما در هفته بسیج بر 
روي حمایت از واحدهاي صنفي تولیدي بود. از ۳۰ 
میلیون واحد صنفي فعال در کشور حدود ۶۰۰ هزار 
واحد صنفي در حوزه تولید فعالیت دارند، به همین 
جهت حل مشــکلات واحدهاي تولید به خصوص 
رفع چالش هاي موجود در مســیر تأمین مواد اولیه 
مدنظر سازمان بسیج اصناف قرار داشته و همچنان 

هم قرار دارد.
وي افزود: به دلیل کمبود مواد اولیه واحدهاي تولیدي، 
تولیدکنندگان مجبور هستند مواد اولیه را گران تهیه 
کنند که با گران بودن مواد اولیه، کالاي تولید شده با 
قیمت بسیار زیاد به دست مصرف کننده مي رسد. 
براي تسهیل در روند تأمین مواد اولیه، برنامهریزي ها 
و جلساتي انجام شده که نمونه آن مربوط به صنعت 
نخ، نساجي و پوشاک مربوط مي شود. به عنوان مثال 
در هفته گذشته به کارخانجات بزرگ تولیدي در حوزه 
نساجي مراجعه کردیم و طي جلساتي با مسئولان 
این کارخانه ها مقرر شــده تا در تأمیــن مواد اولیه 

کارخانجات کوچک نساجي کمک کنند.
رئیس سازمان بسیج اصناف کشور با اشاره به اقدامات 
این سازمان در حوزه سروسامان دادن به بازار آشفته 
توزیع محصولات تولیدي یادآور شد: وضعیت توزیع 
کالاها و محصولات تولیدشده خیلي مساعد نیست و 
موجب ناراحتي همه مردم و مصرف کنندگان شده 
اســت. وضعیت توزیع بحدي مملو از ایراد و کاستي 
است که حتي تولیدکنندگان هم از شرایط کنوني 

گلایه مند هستند؛ زیرا با کاهش قدرت خرید مردم، 
تولیدکنندگان متضرر میشوند. اخیراً سازمان بسیج 
اصناف در راســتاي ساماندهي به شــرایط کنوني 
در ســتاد تنظیم بازار کشــور عضویت پیدا کرده و 
موضوعات متعــددي در حوزه تنظیم بــازار دنبال 

میکند.
حسن پور ادامه داد: یکي از مطالبات اصناف، کمک 
کرونایي دولت است. دولت وقت در پاسخ به مطالبات 
اصناف وعده هایــي را داد، اما به بخش قابل توجهي 
از این مطالبات پاسخ مناسب داده نشد. مجدداً ما از 
قرارگاه عملیاتي کرونا و ستاد ملي کرونا درخواست 
کرده ایم تا تعهدات شان خودشان را در قبال اصناف 

عملیاتي سازند.
وي درباره تولید دستگاه هاي اکسیژن ساز در کشور 
گفت: در سال جاري یکي از مسائلي که حاشیه ساز 
و رسانه اي هم شد، کمبود دستگاه اکسیژن ساز در 
کشور بود. بخش قابل توجهي از دستگاه هاي اکسیژن 
ساز وارد مي شود، بنابراین براي اینکه به این مشکل 
خاتمه دهیم، از جوانان نخبه و فعال خواهش کردیم 
در این امر کمک و مشارکت فعالانه داشته باشند و به 
امید و فصل الهي این مشکل رفع شد و شاهد افزایش 
تولید دستگاه هاي اکسیژن ســاز در کشور بودیم. 
متأسفانه بعضي ها دستگاه هاي اکسیژن ساز را تحت 
یک برند آمریکایي با قیمت بسیار گزاف به فروش مي 
رســاندند، اما این گام مثبت و اثرگذاري که جوانان 
نخبه انجام دادند، سبب شد تا قیمت دستگاه هاي 
اکسیژن ساز به طرز قابل توجهي کاهش پیدا کند. 
این مقام مسئول در سازمان بسیج اصناف تأکید کرد 
که بسیج اصناف با نامه نگاري ها و مکاتبات در تلاش 
است تا مشکل تولیدکنندگان را حل و فصل کند یا اگر 
به حمایت هایي در فروش و توزیع دارند، به آنها کمک 

خواهیم کرد.

رئیس کمیسیون اجتماعی 
مجلس می گوید: بیش از ۱۷ 
نوع قرارداد داریم و کارمندان و 
کارگران امنیت شغلی ندارند. 
ولی اسماعیلی افزود: در صدد 
هستیم که این ها را ساماندهی کنیم. سالیان سال است 
که جای خالی امنیت شغلی در زندگی کارگران حس 
می شود و همین موضوع مشکلات بسیاری را برای آن ها 
به وجود آورده اســت. آمار قرارداد های کاری موقت در 
کشور از مرز 9۶ درصد گذشته است و دیگر کارگری را 
نمی توان دید که قرارداد دائمی داشته باشد و خیالش از 
شغلی که به آن مشغول است آسوده باشد میلیون ها نفر 
از جمعیت کشور کارگران زحمتکش هستند که با در 
نظر گرفتن خانواده هایشان ۴۰ میلیون نفر یا بهتر است 
بگوییم نیمی از جمعیت کشور را تشکیل می دهند و این 
یعنی قرارداد های موقت و عدم امنیت شغلی و پیامد های 

منفی که با خود به همراه دارند زندگی میلیون ها نفر را 
دچار بحران کرده اند. بــازرس مجمع عالی نمایندگان 
کارگران درباره قراردادهای کار کارگران می گوید: بیشتر 
از ۵۰ درصد کارگاه ها قرارداد تک نسخه ای دارند و نسخه 

قرارداد دست کارگر نیست.
امام قلی تبار افزود:کارفرمایان رغبت ندارند که جزئیات 
قرارداد خود را نشــان دهند,بنابرایــن خروجی از این 
طرح وجود ندارد. واقعیتی وجود دارد و آن این است که 
درصدی زیادی از کارفرمایان وظایف تکلیفی خود را نمی 
دانند,بسیاری از کارفرمایان تصور می کنند که حداقل 
دســتمزد وزارت کار, همان حداقل حقوق است, حق 
مسکن, پایه سنوات و بقیه مزایا را جز حداقل حقوق نمی 
دانند. اما رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس همچنین در 
ادامه اظهار داشت: با اجرای طرح ساماندهی استخدامی 
کارکنان دولت، جلوی امضاهای طلایی برای استخدام  
گرفته می شــود. ولی اســماعیلی، رئیس کمیسیون 
اجتماعی مجلس با بیان اینکه نزدیــک به ۴۷۰ هزار 
نیروی شرکتی، قراردادی و غیره داریم، گفت: بیش از 

۱۷ نوع قرارداد داریم و کارمندان امنیت شغلی ندارند؛ در 
صدد هستیم که این ها را ساماندهی کنیم. وی بیان کرد: 
بسیاری از کارکنان دولت دارای قراردادهایی به عناوین 
مختلف هستند، این نیروهای کار حقوق خود را از بودجه 
عمومی کشور دریافت می کنند اما دریافتی ها متناسب با 

کاری که ارائه می دهند نیست.
اسماعیلی افزود: با اجرای طرح ساماندهی استخدامی 
کارکنان دولت، جلوی امضاهای طلایی برای استخدام  
گرفته و نیز نیروهای فعلی هم ســاماندهی می شــود. 
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: از همین الان 
کمیته ای در خصوص تعیین حقوق و دستمزد کارگران 
بر اســاس ماده ۴۱ قانون کار تشکیل دادیم و در تلاش 
هستیم حقوق و دستمزد را به قانون و تورم نزدیک کنیم.
در همین رابطه یک کارشناس حوزه کار در گفت و گو 
با "کسب و کار" گفت: گسترش شرکت های پیمانکاری 
موجب شده تا وضعیت کارگران و کارمندان مشکل تر 
شــود. وجود قراردادهای مختلف و به دور از قوانین کار 
موجب شده تا در حق کارگران اجحاف زیادی دیده شود. 

این شــرکت ها حقوق و مزایای کارگران را به درستی 
پرداخت نمی کنند و به اصطلاح از سر و ته همان مبالغ 
ناچیز هم می زنند. برخی از این شرکتها نیز کارگران را 
بدون قرارداد و بر اساس شرایط خود استخدام می کنند. 
ناصر چمنی اضافه کرد: شرکت های پیمانکاری در چند 
سال اخیر حقوق کارگران را به درستی و از روی قوانین 
و مقررات موجود پرداخت نمی کنند. همچنین مشکل 
اصلی، نداشتن امنیت شغلی، عدم واریز حق بیمه و تاخیر 
در پرداخت به موقع مطالبات و حقوق کارگران است. در 
حالی که پیمانکاری ها خودشان صورت وضعیت کرده و 
مطالباتشان را از مقاطعه کار دریافت می کنند ولی بحث 
اصلی این است که کسی نیســت که بگوید در کارهای 

مستمر و دائم حضور پیمانکار چه معنی دارد. 
به گفته وی 9۶ درصد پیمانکاری ها در واریز حق بیمه که 
طبق قانون کار باید بابت همه دریافتی های کارگر از جمله 
اضافه کاری ها  کسر شود به درستی عمل نمی کنند و 
شاید درصد کمی باشند که حق بیمه و حقوق کارگران را 

به درستی پرداخت کنند.

با وجود بیش از 17 نوع قرارداد، كارمندان و كارگران امنیت شغلی ندارند

بی ثباتی  وضعیت کارگران  پیمانکاری
شایلی قرایی

News kasbokar@gmail.com

طی روزهــای اخیر موضوع 
قیمت گذاری دستوری فولاد 
و سیمان مطرح شده است. 
رســتم قاســمی، وزیر راه و 
شهرسازی اعلام کرده است 
در روزهای آینده قیمت ســیمان و فولاد را به تثبیت 
می رســانند و اجرای طرح نهضت ملی مسکن با این 
قیمتها آغاز خواهد شد.  گویا دولت هیچ برنامه ای برای 
ساماندهی بازارها غیر از قیمت گذاری دستوری ندارد. 
راهکارهای که تجربیات گذشته نشان می دهد نتیجه 

ای جز نابسامانی و رشد قیمتها نداشته است. حال باید 
دید عزم دولت برای قیمتگذاری دســتوری سیمان و 
فولاد به عنوان اصلی ترین کالاهایی ســاخت مسکن، 
چه تاثیری بر قیمت تمام شده مسکن در طرح حمایتی 

دولت خواهد داشت.
این اتفاقات در حالی در شــرف وقوع است که به دلیل 
اتخاذ سیاســت های دســتوری قیمت، بهای فولاد و 
ســیمان نه تنها در دوره وزرای دولت دوازدهم کاهش 
نیافت، بلکه بازار با قیمت گذاری دستوری به دلیل رواج 
دلالی و توزیع رانت حاصل از قیمت دولتی و آزاد، آشفته 
شد. پس از استقرار دولت سیزدهم با شعار مقابله با رانت 
و فساد، وزرای اقتصاد و صمت بر حذف قیمت گذاری 

تاکید کردند. اما انتشــار خبر قــول وزیر صمت برای 
کاهش قیمت سیمان و فولاد از ســوی نیکزاد، نایب 
رییس مجلس، بازار سرمایه را قرمزپوش و سهامداران 

شرکت ها را نگران کرد.
این در حالی است که رستم قاسمی، وزیر راه  و شهرسازی 
نیز در جلسه با انجمن انبوه سازان مسکن از مذاکره با 
وزارت صمت برای تثبیت قیمت سیمان و فولاد تا پایان 
اجرای نهضت ملی مسکن خبر داد. این اظهارات قاسمی، 
به وضوح از قصد دولت برای قیمت گذاری دستوری این 
دو کالای مهم در صنعت ساختمان سازی حکایت دارد. 
با وجود اینکه ناکارآمدی قیمت گذاری دستوری و اثرات 
مخرب آن بر اقتصاد، بارها اثبات شده است، اما به نظر 

می رسد که دولت قصد دارد بار دیگر در سنگر قیمت های 
دستوری پناه بگیرد.  فردین آقابزرگی، از کارشناسان 
باسابقه بازار سرمایه، به نقد این طرح دولت پرداخت و 
گفت: اگر طرح قیمت گذاری فولاد و سیمان، در کوتاه 
مدت موفقیت آمیز باشد و بتواند قیمت فولاد و سیمان را 
ثابت نگه دارد، باعث می شود که انگیزه سرمایه گذاری در 
این صنایع به شدت کاهش یابد. این، همان اتفاقی است 
که در صنعت برق و حتی نفت ایران رخ داده است که 
نتایج آن را در حال حاضر می بینیم و در آینده نیز خواهیم 
دید. اولین بازتاب قیمت گذاری دستوری در هر صنعتی، 
ایجاد فضایی است که تولیدکننده را مجبور کند تا به هر 

شکل ممکن، منافع سهامداران را حفظ کند.

قیمت گذاری دستوری سیمان و فولاد چه تاثیری بر بازار مسکن دارد؟

قیمت گذاری دستوری در کمین  مصالح  ساختمانی
شایلی قرایی

News kasbokar@gmail.com

وزارت صمت درخصوص قاچاق برندهای پوشاک ورودكند

سیرصعودی قاچاق پارچه

بازار خودرو در اغما

رايزني هاي دولت راه را براي تولیدكنندگان و صادركنندگان هموار مي كند

کیفیت کاشي و سرامیک ایران، همپاي کشور اسپانیا

بسیج اصناف در تلاش است تا مشکل تولیدكنندگان را حل و فصل كند

فصل جدید تفاهم دولت و بسیج در نظارت بر بازار
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توليد رنگ و پوشش های ضد گرد و غبار با فناوری نانو
محققان در یک شرکت دانش بنیان موفق به تولید رنگ و پوشش های ضد 
گرد و غبار با فناوری نانو شــدند. به گزارش ستاد توسعه فناوری نانو، یک 
شــرکت دانش بنیان با هدف تولید محصولاتی جدید و کارآمد در عرصه 
رنگ و پوشش و با بهره گیری از پشــتوانه دانش و تجربه علمی و صنعتی 
متخصصان و پژوهشــگران داخلی، پا به عرصه صنعت کشــور گذاشته و 
درصدد است با فناوری نانو، کیفیت انواع پوشش های صنعتی و ساختمانی 

را به طور قابل ملاحظه ای افزایش دهد.
حسین نجف خانی، کارشناس ارشد مهندسی مواد دانشگاه صنعتی شریف 
و مدیرعامل این شرکت دانش بنیان گفت: فناوری نانو باعث ایجاد خواص 
جدیدی در صنعت رنگ می شود که از آن جمله می توان به خواص ضدخش، 
ضدسایش، ضدآب و ضدخوردگی اشاره کرد. در حال حاضر ما از فناوری  
نانو در خود رنگ اســتفاده کرده ایم که موجب پایداری بیشتر این رنگ ها 

شده است.
نسیم فراهانی، کارشناسی ارشد مدیریت تکنولوژی دانشگاه علم و صنعت 
و عضو هیئت مدیره این شرکت گفت: ما سه محصول مورد تایید ستاد نانو 
یعنی رنگ ضدآب، پوشش ضد گرد و غبار مخصوص پنل های خورشیدی 
و پوشش فتوکالیست آنتی باکتریال مخصوص کاشی و سرامیک را در سبد 

خود داریم.
وی ادامه داد: ما به تازگی رنگ ضدآب مخصوص چوب نیز تولید کرده ایم. 
این رنگ محافظتی در برابر اثرات تخریبی نور خورشید داشته و مانع از رشد 
جلبک و قارچ نیز می شود. حفظ نقش و نگار و تنفس پذیری چوب، از دیگر 

ویژگی های این رنگ های نانوکامپوزیتی است.

توسط محققان کشور
غشاهای نانوليفی با صدف دريايی و بابونه ساخته شد 
محققان کشور موفق به ساخت غشــاهای نانولیفی چند لایه با استفاده از 
عصاره های گیاهی و صدف دریایی به عنوان زخم پوش شدند.به گزارش 
دانشــگاه صنعتی امیرکبیر، مهوش شــکراللهی دانش آموخته دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر در رشــته نانوتکنولوژی دانشــکده نســاجی و مجری 
طرح » تهیه و ارزیابی غشــاهای نانولیفی چندلایه بر پایه کیتوسان/پلی 
کاپرولاکتون)PCL( به منظور اســتفاده در کاربردهای زیستی« گفت: 
هر ســاله در جهان، میلیون ها نفــر از مردم، به دلایــل مختلف، از جمله 
بیماری های زنان و زایمان، سزارین، برداشت تومور، بروز فتق، ارتوپدی، 
قلب، چشم، گوش، حلق و بینی تحت عمل جراحی قرار می گیرند.وی افزود: 
چسبندگی بافت های بدن پس از عمل جراحی، یک پیامد نامطلوب و یک 
چالش بزرگ در عرصه های بالینی به شمار می رود و تشکیل رشته های لیفی 
بین محل های آسیب دیده و بافت ها یا اندام های مجاور در واکنش به تروما، 
ایسکمی، خون ریزی و اجسام خارجی موجب چسبندگی بافتی در بسیاری 
از بخش های بدن خواهد شد.وی در خصوص هدف پروژه گفت: هدف کلی 
این پژوهش، طراحی و ساخت غشاهای نانولیفی چند منظوره ای با ساختار 
چندلایه بوده است، به گونه ای که هر یک از لایه های تشکیل دهنده بتوانند 
مشکلات غشاهای ضد چسبندگی تجاری نظیر عدم حضور داروهای ضد 
چسبندگی، خواص مکانیکی نامناســب و عدم ثبات ابعادی، عدم قابلیت 
تثبیت غشــا در محل بدون نیاز به بخیه، تخریب پذیری نامناسب، ایجاد 
عفونت و پاســخ های التهابی را برطرف کنند.وی با تاکید بر اینکه در کنار 
اهمیت قابلیت ضد چسبندگی غشاهای نانولیفی، عدم استفاده از نخ های 
بخیه برای تثبیت غشا در محل جراحت امری مهم به شمار می رود، بیان 
کرد: یکی از اهداف مهم این پژوهش، استفاده از چسب زیستی الهام گرفته 
از صدف دریایی در تثبیت غشاهای ضد چسبندگی ساخته شده / تجاری 
و کمک به فرآیند ترمیم دیواره شکمی بوده است که برای نخستین بار در 
این رساله مورد بررســی قرار گرفته شد.این محقق با بیان اینکه این طرح 
ویژگی های بیولوژیکی دارد، گفت: اســتفاده کیتوســان و مشتقات آن، 
ویژگی هایی نظیر زیست تخریب پذیری، زیست سازگاری، عدم سمیت و 
خواص آنتی اکســیدان و آنتی باکتریال، دارد به این دلیل گزینه مناسبی 
برای غشاهای ضد چســبندگی خواهند بود. شکراللهی خاطر نشان کرد: 
در این پژوهش، برای نخســتین بار نانوالیاف بر پایه N-کربوکسی اتیل 
کیتوســان/پلی وینیل الکل در تهیه غشــاهای نانولیفی ضد چسبندگی 
استفاده شده اســت. امتیاز بزرگ این مشتق کیتوســان، استفاده از یک 
محیط آبی و اجتناب از کاربرد حلال های آلی هنگام فرآیند سنتز است.

وی افزود: همچنین، به منظور بهبود خواص مکانیکی لایه ضد چسبندگی، 
پلیمر پلی-کاپرولاکتون به دلیل خواص مکانیکــی بالای آن بکار گرفته 
شد.وی با تاکید براینکه در این پژوهش از خواص بابونه نیز بهره بردیم، بیان 
کرد: بنابراین، پتانسیل استفاده از عصاره گیاهی بابونه بارگذاری شده در 
نانوالیاف با هدف درمان چسبندگی برای اولین بار در این پژوهش، مورد 
بررســی قرار گرفت.دانش اموخته دانشــگاه صنعتی امیرکبیر ادامه داد: 
غشاهای ضد چســبندگی که بتوانند به صورت همزمان، به ترمیم ناحیه 
جراحت دیده کمک کنند، بسیار مورد نیاز اســت. در این راستا، در کنار 
عصاره بابونه، ماده مؤثره آناناس )بروملین( به عنوان یک ماده ترمیم کننده 
زخم با خواص ضد التهاب و آنتی اکســیدان شناخته شده بکار گرفته شد 
تا کارایی غشاهای ضد چسبندگی را بهبود بخشد.وی ادامه داد: همچنین 
در این پژوهش سعی شــده بود تا از گیاهان دارویی به دلیل خصوصیات 
درمانی خود جهت بهبود کارایی غشاهای ضد چسبندگی استفاده شود و با 
توجه به اینکه هر سطح این غشاها باید از یک داروی گیاهی خاص استفاده 
می شود، تهیه این گیاهان نیز دشوار بود. وی گفت: نمونه های تهیه شده 
در عرصه پزشکی، تولید زخم پوش ها، تولید چسب¬های زیستی و بویژه 
جراحی های مختلف نظیر برداشــت تومور، جراحی های زنان و زایمان، 
 ســزارین، بروز فتق و ارتوپدی قابل کاربرد هســتند.به گفته شکراللهی، 
امیدواریم بتوانیم در مرحله نخست، آزمون های حیوانی مش های تجاری 
پلی-پروپیلنی و نیز غشاهای چند لایه ضد چســبندگی را انجام دهیم و 
در ادامه پتنت این کار تهیه شــود.این محقق ادامه داد: ساخت غشاهای 
چند لایه با دو عصاره گیاهی بابونه )داروی ضد التهاب( و عصاره بروملین 
)برگرفتــه از آناناس( به عنوان عامــل ترمیم زخم و با اســتفاده از پلیمر 
کربوکسی اتیل کیتوسان برای نخســتین بار انجام شد.شکراللهی اضافه 
کرد: همچنین تحقیقات مشــابه تنها به ساخت غشاهای ضد چسبندگی 
پرداخته انــد و تاکنون تحقیقاتی برای ســاخت نمونه های با دو ســطح 
متفاوت با قابلیت ضد چسبندگی در یک سطح و قابلیت تثبیت در محل 
زخم بدون نیاز به بخیه و قابلیت ترمیم جراحی انجام نشــده اســت.وی 
خاطر نشان کرد: در این پژوهش برای نخستین بار به منظور جلوگیری از 
بخیه در محل جراحی از چسب الهام گرفته از طبیعت با نام دوپا استفاده 
شد. بروز عفونت، ســختی در انجام بخیه زدن و خطر انتقال بیماری از راه 
خون از طریق ســوزن در هنگام انجام بخیه، برخــی از معایب مطرح این 
روش اســت. به طور کلی، جراحی های مدرن به سمت کاهش روش های 
 تهاجمی پیش می رود که برای ایــن منظور، بهبود ابزار پزشــکی امری

 ضروری است.

اخبار

احداث کارخانه خودروسازی شیائومی با ظرفیت تولید ۳۰۰ هزار دستگاه
شرکت سازنده تلفن هوشمند شیائومی کارخانه ای در پکن برای واحد خودروی برقی خود می سازد که ظرفیت تولید سالانه ۳۰۰ هزار دستگاه را خواهد داشت.سازمان توسعه اقتصادی دولتی "شهر الکترونیکی 

پکن" در حساب رسمی وی چت خود اعلام کرد این کارخانه در دو مرحله ساخته می شود و شیائومی دفتر مرکزی و دفاتر فروش و تحقیقات واحد خودروی برقی خود را نیز در منطقه توسعه اقتصادی و فناوری پکن 
خواهد ساخت.شهر الکترونیکی پکن اعلام کرد انتظار دارد این کارخانه در سال ۲۰۲۴ به تولید انبوه برسد. هدف مذکور از سوی لی جون، مدیرعامل شیائومی در اکتبر اعلام شده بود. شیائومی در مارس اعلام کرد 

۱۰ میلیارد دلار در ۱۰ سال آینده در واحد خودروی برقی خود سرمایه گذاری خواهد کرد. این شرکت مراحل ثبت تجاری واحد خودروی برقی خود را اواخر اوت کامل کرد.

طبــق آمارهــای منتشــر 
شــده و همچنیــن نظرات 
کارشناسان، نیمه دوم سال 
۱۴۰۰ ثبات در بازار مسکن 
مشــهود اســت. به گزارش 
باشگاه خبرنگاران جوان؛ بازار مسکن در روز های اخیر 
باز هم آهنگ نابه سامانی سر می دهد چراکه بسیاری از 
کارشناسان و همچنین آمار ها نشان می دهد که قیمت 
مسکن در مقایسه با ماه های گذشته با نوساناتی روبرو 
شده است.کاهش ۰.۳ درصدی نرخ معاملات مسکن 
در مهرماه ۱۴۰۰ هم به نظر فعالان این بخش به دلیل 
رکود در معاملات اســت چراکه بانــک آمار معاملات 
مسکن در پایتخت را هم با کاهش۲۶ تا ۲۸ درصدی 

اعلام کرده و تاییدی بر این موضوع است.
مصطفی قلی خســروی رئیــس اتحادیه مشــاوران 
املاک کشــور با بیان اینکه قیمت مسکن در ماه های 
گذشــته به قدری افزایش یافته است که دیگر مردم و 
متقاضیان قادر به خرید مسکن نیستند، گفت: با توجه 
به مشکلاتی که در حوزه مسکن و ساخت وساز کشور 
طی سال های گذشته ایجاد شده قیمت مسکن به شکل 
جهشــی افزایش یافته که همین امر خود باعث ایجاد 
رکود در این بازار شده است. او گفت: بازار مسکن خود 
کشش افزایش قیمت دوباره ای را ندارد بنابراین بعید 

است قیمت ها در این مدت اسیر گرانی شوند.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک کشوری تصریح کرد: 
اگر یک متقاضی در سال گذشته با ۳ تا ۴ میلیارد تومان 

می توانســت یک ملکی را با قیمت مناسب خریداری 
کند، اما در حال حاضر با ۵ میلیارد تومان هم نمی تواند 
یک ملک مناسب در محدود یوسف آباد خریداری کند 
بنابراین بازار مسکن در شرایط حاضر با مشکلات زیادی 
روبرو است که همین خود زمینه ساز ایجاد رکود تورمی 

در بازا می شود.
خسروی گفت: دولت جدید با اجرای طرح نهضت ملی 
مســکن و همچنین طرح جهش تولید مسکن بتواند 
بازار را به سمت رونق و افزایش تولید هدایت کند که 
این خود باعث بهبود وضعیت بازار مسکن خواهد شد. 
خسروی معتقد اســت؛ هنگامی که یک مدت زمان 
محدودی برای ثبت نام طرح های مسکنی در نظر می 
گیرد خود باعث می شود که سوداگری و دلالی در این 
حوزه افزایش یابد بنابراین باید مدت زمان طولانی برای 
این طرح ها و همچنین ثبت نام آن ها در نظر بگیرد تا 

شاهد ایجاد چنین بازار سیاهی در این بخش نباشیم.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک کشوری گفت: یکی 
از اصلی ترین دلایل افزایش قیمت مسکن در ماه های 
گذشــته بانک ها بودند که خود با ارائه آمار های غلط 
زمینه ساز رشد و گرانی مسکن شدند.خسروی ضمن 
انتقاد از آمارهای ارائه شده توسط بانک مرکزی گفت: 
در تابستان وقتی که نرخ اجاره تنها ۱۹ درصد افزایش 
یافته بود بانک مرکزی با انتشار این آمار اعلام کرد که 
قیمت مسکن ۴۰ درصد افزایش یافته که همین خود 
باعث شد، مالکان و ســوداگران از این فرصت استفاده 
کرده وبه یکباره قیمت ملک و خانه را حدود ۶۰ درصد 

افزایش دهند.
براساس این گزارش بازار مسکن در نیمه دوم سال به 
ســمت ثبات قیمتی حرکت می کند و این خود باعث 

می شــود که میزان تقاضا در این بــازار کمی افزایش 
یابد، اما بــا توجه به آمار های اخیر کــه بانک مرکزی 
منتشــر کرده به نظر می رســد بازهم گوش دلالان و 
سودگران تیز شــود. هر چند که دولت با اجرای طرح 
نهضت ملی مسکن به سمت افزایش تولید حرکت می 
کند اما اجرایی شدن این طرح هم با نظرات مختلفی 

همراه است.
ایرج رهبر دبیر انجمن انبوه سازان مسکن استان تهران 
گفت: ســاخت یک میلیون واحد مسکونی که توسط 
رئیس جمهور به عنوان یکــی از مهم ترین وعده های 
مسکنی دولت مطرح شــده تنها با همکاری و حضور 
بخش خصوصی امکان پذیر اســت. رهبــر گفت: اگر 
بخواهیم قیمت مســکن را با قیمت دلار بســنجیم با 
توجه به نوســات قیمتی که این بخش داشته به طور 

قطع قیمــت خانه تغییر خواهد کــرد چراکه در حال 
حاضر مصالح ساختمانی در این حوزه با رشد قیمتی 

روبرو شده است.
دبیر انجمن انبوه سازان مسکن استان تهران اظهار کرد: 
فولاد و سیمان به عنوان یکی از مهم ترین عوامل اصلی 
ساخت مسکن در یک تا دو ماه گذشته با رشد چشمگیر 
قیمتی روبرو شده اســت، قیمت فولاد در ماه گذشته 
کیلویی ۴ هزار تومان گران تر شده که این خود در بالا 
رفتن قیمت مسکن اثر گذار خواهد بود. رهبر بیان کرد: 
دولت باید برای ساخت این یک میلیون واحد مسکونی 
در کشــور در ابتدا اراضی لازم را در نظر بگیرد چراکه 
مهم ترین گام برای ســاخت این تعــداد خانه تعیین 
زمین و از ســوی دیگر مدیریت درست و به کارگیری 

سازندگان با صلاحیت باشد.

خريد خانه با ميليارد ها تومان هم امكان پذير نيست

مسکن در نیمه دوم ۱۴۰۰ ارزان می شود؟
News kasbokar@gmail.com

رئیس ســازمان فضایی ایران گفت: شرکت های 
دانش بنیان می توانند بــرای افزایش بهره وری هر 
یک از زمین های کشــاورزی و ایجاد ارزش افزوده 
به کشاورزان مشاوره بدهند. مرتضی براری معاون 
وزیر ارتباطات در برنامه گفتگوی ویژه خبری گفت: 
ما به صورت روزانه داده های زمین های کشاورزی 
را به کمک شرکت های دانش بنیان حوزه فضایی 
دریافت می کنیم که هر یــک از این داده ها تبدیل 

به سرویس می شوند.رئیس سازمان فضایی ایران 
با بیان اینکه در حال حاضر یکی از شــرکت های 
دانش بنیان کشــور به صاحبان بیــش از ۶۰ هزار 
هکتار زمین کشــاورزی خرد مشــاوره می دهد، 

گفت: ما ۱۴ میلیون هکتار زمین کشاورزی داریم؛ 
اگر در هر هکتار زمین کشــاورزی بهره وری را به 
میزان هزار تومان هم افزایش دهیم نزدیک به ۱۴ 
میلیارد ارزش افزوده خواهیم داشت.به گفته رئیس 

سازمان فضایی ایران، برخی از کشورها با استفاده 
از داده های ماهواره ای ۲۰ درصد بهره وری در حوزه 
کشاورزی را افزایش داده اند.معاون وزیر ارتباطات 
خاطر نشان کرد: در حال حاضر بیش از ۴۰ استارت 
آپ فضایی در حوزه هواشناسی، زیست محیطی و 
کشــاورزی فعالیت می کنند. ما پیگیرانه به دنبال 
ایجاد زیرســاخت ها برای فعالیت استارت اپهای 

بیشتری در این حوزه هستیم.

بعد از گذشت ۱۰ سال جلسه شــورای عالی فضایی برای 
رسیدگی به حوزه فضایی در حالی برگزار شد که با برپایی 
نمایشــگاهی دســتاوردهای این حوزه به رییس جمهور 
معرفی شد، ولی بخش خصوصی فعال در این حوزه غایب 
این نمایشگاه بود و به اعتقاد فعالان این عرصه الان که عزم 
کشور به بازگشت به سمت فضا معطوف شده، باید با رویکرد 
جدید به حضور بخش خصوصی به صنعت فضایی بازگردیم، 
در غیر این صورت نباید انتظار اتفــاق خاصی در این حوزه 
باشیم. شورای عالی فضایی، نام عالی ترین مرجع رسیدگی به 
مسائل فضایی ایران است و زیر نظر رئیس جمهور، به مسائل 
مربوط به این حوزه رسیدگی می کند.رئیس جمهور، رئیس 
این شورا است و وزرای ارتباطات و فناوری اطلاعات، علوم، 
تحقیقات و فناوری، دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، امور 
خارجه، صنعت، معدن و تجارت، راه و شهرســازی، رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه، رئیس ســازمان صدا و سیمای 
جمهوری اسلامی ایران از اعضای این شورا هستند و رئیس 
سازمان فضایی ایران به عنوان دبیر شورا، در جلسات این شورا 
حضور دارند. در غیاب رئیس جمهور ریاست جلسه برعهده 
معاون اول رئیس جمهور خواهد بود.اولین جلســه شورای 
عالی فضایی در دولت سیزدهم بعد از ۱۰ سال وقفه در روز ۵ 
آذرماه برگزار شد.برگزاری نمایشگاهی از دستاوردهای حوزه 
فضایی از برنامه های جنبی این جلسه بوده است و در حالی 
شرکت های دانش بنیان بسیاری مرتبط با این حوزه تشکیل 
شده است، ولی این نمایشــگاه بدون حضور این شرکت ها 
برگزار شد و دستاوردهای این حوزه به رییس جمهور معرفی 
شد.به گفته رییس کنسرسیوم شرکت های فعال در حوزه 
فضایی اکنون که عزم دولت ســیزدهم بر توسعه صنعت 
فضایی است، بهتر است به فناوران و نوآوران این حوزه توجه 
داشته باشند، چرا که در دنیا بعد از یک پوست اندازی در این 
حوزه، اکنون این شرکت های بخش خصوصی هستند که با 

هزینه های کمتر اقدام به تسخیر فضا کرده اند.

رویکرد سنتی جایگزین رویکرد نیاز محور!
دکتر حسین شهرابی، رییس کنسرسیوم شرکت های 
فعال در حوزه فضایی با ابراز خرسندی از برگزاری جلسه 
شورای عالی فضایی، گفت: از منظر دیگر این موضوع 
نگرانی هایی را ایجاد کرده است؛ چرا که دغدغه هایی که 

ما از قبل پیش بینی کرده بودیم، در حال بروز و ظهور 
است.وی با اشاره به دغدغه ها و نگرانی های موجود در 
حوزه فضایی، توضیح داد: بعــد از یک دوره بی مهری 
به صنعت فضا، بازگشت به فضا با رویکرد سنتی شکل 
گرفته است، نه رویکرد مورد نیاز کشور.شهرابی رویکرد 
سنتی صنعت فضا را توجه به بازیگران دولتی در حوزه 
فضایی عنوان کرد و یادآور شد: در این رویکرد تمرکز 
بر بازیگران دولتی و بودجه دولتی برای دســتیابی به 
یکسری از اهداف است که این رویکرد در زمان خودش 
مناسب بود و با این رویکرد کشور صاحب پرتابگر شد 
و توانستیم ماهواره بومی بســازیم که اقدامات خوبی 
بوده است.رییس کنسرسیوم شرکت های دانش بنیان 
فعال حوزه فضایی، اضافه کرد: ولی در همان زمانی که 
ما صاحب ماهواره و پرتابگر بومی شدیم، در آن زمان 
دنیا در صنعت فضایی در حال پوست اندازی بود که  بر 
اساس آن شرکت هایی مانند اسپیس ایکس و با فاصله 
چند سال شرکتی مانند پلنت لب با رویکرد بازیگری 
جدی بخش خصوصی در حوزه فضایی در حال شکل 
گیری بوده است به این معنا که در آن زمان دنیا از زیست 
بوم دولتی به زیست بومی خصوصی در  حال مهاجرت 
بوده است.وی ادامه داد: الان که عزم کشور به بازگشت 
به سمت فضا معطوف شده، باید با این رویکرد جدید 
به صنعت فضایی بازگردیم و اگــر بخواهیم با رویکرد 
گذشته به این صنعت رجوع کنیم، اتفاق خاصی نخواهد 
افتاد.شهرابی خاطر نشان کرد: ما طی نامه ای که برای 
رییس جمهوری ارسال کردیم، این نکته را به استحضار 
ایشان رسانده بودیم که اگر بخش خصوصی و مردمی 
شدن صنعت فضایی جدی گرفته شود، کشور می تواند 
گام های بزرگی بردارد و در عرصه بین الملل می تواند 
جایگاه مناسبی برای خود داشته باشد.وی اظهار کرد: 
ولی اگر رویکرد سنتی باشد، اتفاق جدیدی در کشور رخ 
نمی دهد، ضمن آنکه دولت توان این را ندارد که قادر به 

پشتیبانی از این حوزه باشد.

برگزاری نمایشگاهی فضایی با حضور بازیگران 
سنتی فضا

رییس کنسرسیوم شــرکت های فعال در حوزه فضایی با 
اشاره به برگزاری نمایشــگاهی از دستاوردهای فضایی در 
حاشیه جلسه شورای عالی فضایی، گفت: با توجه به نحوه 
برگزاری این نمایشگاه برداشت ما از این نمایشگاه این است 
که بازیگران گذشته صنعت فضایی کشور تمایل نداشتند که 
بازیگران جدید و از بخش های خصوصی در این عرصه عرض 
اندام کنند و به نظر می رسد که دست اندرکاران این نمایشگاه 
نخواســتند اتفاقاتی که در بخش خصوصی رخ داده است، 
دیده شود.شــهرابی تاکید کرد: در صورتی که این واقعیات 
و دستاوردهای بخش خصوصی در این حوزه دیده می شد، 
متوجه می شدند که همان اقداماتی که در صنعت فضایی با 
منابع انسانی متعدد و زیاد انجام می شود، همان اقدامات در 
بخش خصوصی با نیروی انسانی بسیار کمتر در حال انجام 
است.وی ادامه داد: علاوه بر آن پروژه های فضایی که در بخش 
دولتی با اعتباراتی نزدیک به ۱۰ تا ۱۵ میلیون دلار در حال 
انجام است، در بخش خصوصی در حد یک تا ۲ میلیون دلار 
قابل انجام است.این فعال صنعت فضایی خاطر نشان کرد: 
زمانی که این تفاوت ها با هم مقایســه می شــود، بازیگران 
سنتی این حوزه احساس خطر خواهند کرد.شهرابی با انتقاد 
نسبت به نبود بخش خصوصی در این نمایشگاه، یادآور شد: 
پیشنهاد می شود که تیم رییس جمهور باید نگاهشان در این 
صنعت به سمت تیم های نوآفرین و خلاق و جوان باشد، نه 
به سمت تیم های سنتی؛ در غیر این صورت کشور در این 
حوزه پیشــرفت نخواهد کرد.وی ادامه داد: تصور می شود 
نمایشــگاهی در این حوزه برگزار شــد و بازیگرانی که در 
این نمایشگاه دعوت شــدند تا پیشرفت های این صنعت را 
به رییس جمهور ارائه دهنــد، همگی بخش دولتی بودند و 
حال این سوال مطرح است که رییس جمهور چگونه بداند 
که کنسرسیومی از شرکت های دانش بنیان تشکیل شده 
است که یک ماهواره با رزولوشن بهتر از ۴ متر با قیمت یک 
دهم بخش دولتی در زمانی به مراتب کمتر در دست ساخت 

دارد.شــهرابی افزود: پروژه ای که ما در مدت ۲ ســال اجرا 
کردیم، تنها مطالعات امکان ســنجی ماهواره مشابه آن در 
بخش دولتی ۳ سال طول کشیده است.رییس کنسرسیوم 
شرکت های فعال در حوزه فضایی با طرح این سوال که اگر 
این مقایسه ها صورت نگیرد، رییس جمهور از کجا باید بداند 
که مسیر درست در این حوزه کدام است، گفت: برداشت من 
این است که بازیگران سنتی که برگزاری این نمایشگاه را بر 
عهده داشتند، تعمدا نمی خواستند بخش خصوصی دیده و 
نمی خواستند خروجی جهشی بخش های خصوصی در این 

صنعت عرضه شود.

انتقاداتی که به سازمان فضایی وارد است
وی گفت: قاعدتا برگزاری چنین نمایشگاهی باید با سازمان 
فضایی باشد، چون این سازمان دبیر شورای عالی فضایی است 
و اگر ســازمان فضایی نیز در جریان برگزاری این نمایشگاه 
نبوده است، جای سوال است.شــهرابی با اشاره به اقدامات 
معاونت علمی وفناوری ریاست جمهوری در زمینه حمایت از 
شرکت های دانش بنیان و فناور، خاطر نشان کرد: چند سال 
قبل مقام معظم رهبری در جمع نخبگان سخنرانی داشتند 
و ایشان به صراحت اعلام کردند که محوریت بسیاری از این 
اقدامات به معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری واگذار 
شود و ما نیز در این مجموعه خصوصی نیز، بیشترین کمک و 
حمایتی که دریافت کردیم، از سوی معاونت علمی بوده است.

وی با طرح این سوال که مگر می شود معاونت علمی که بازیگر 
مهم عرصه فناوری اســت، در این نمایشگاه حضور نداشته 
باشد، ادامه داد: اگر تعمدی در این زمینه در کار نبوده باشد، 

اشتباه بزرگی بوده است.

بازگشت به عقب با نادیده گرفتن فناوری های به روز
رییس کنسرسیوم شرکت های فعال در حوزه فضایی به 
برخی از مباحث مطرح در جلسه شورای عالی فضایی اشاره 
کرد و گفت: ما در این جلسه نبودیم، ولی خبرها حاکی از آن 
است که در این جلسه موضوع ماهواره ژئو مطرح شده است. 
ماهواره های ژئو بسیار مهمند، ولی به نظر ما در حال حاضر 
مسیر ماهواره های لئو، ظرفیت های بسیار زیادی دارد که 
اگر امروز از این ظرفیت ها غافل شویم، این حوزه را نیز به 

راحتی از دست خواهیم داد.

ســرویس مطبوعاتی شــرکت امنیــت رایانه ای 
"کسپرســکی" اعلام کــرد که تعــداد حملات 
فیشینگ در اکتبر ۲۰۲۱ که پرداخت های آنلاین 
را در سراسر جهان پیش از فصل فروش تعطیلات 
ســال نو میلادی و جمعه ســیاه هدف قرار داده 
بودند، ۲۰۸ درصد نســبت به ســپتامبر افزایش 

یافته است.
ســرویس مطبوعاتی شــرکت امنیــت رایانه ای 
"کسپرسکی" روز پنجشنبه اعلام کرد که تعداد 
حملات فیشینگ در اکتبر ۲۰۲۱ که پرداخت های 
آنلاین را در سراســر جهان پیش از فصل فروش 
تعطیلات سال نو میلادی و جمعه سیاه هدف قرار 
داده بودند، ۲۰۸ درصد نسبت به سپتامبر افزایش 

یافته است. این شــرکت گفت: تعداد کل چنین 
تهدیداتی در سراسر جهان از ســپتامبر تا اکتبر 
۲۰۲۱ بیش از ســه برابر شده است و ۲۰۸ درصد 
افزایش نشــان می دهد.بر اساس این گزارش، در 
مجموع، کارشناســان این شــرکت بیش از ۴۰ 
میلیون حمله فیشینگ را در فروشگاه های آنلاین 
و موسسات مالی در طول ده ماه سال ۲۰۲۱ ثبت 

کرده اند.
در یکــی از حملات خاص، هکرها خــود را جای 
یک فروشــگاه معروف جا زدند و پیــام هایی را با 
پیشنهاد شرکت در یک نظرســنجی به کاربران 

ارسال کردند که گفته می شد برای بهبود خدمات 
شرکت است. آنها به مردم وعده هدایای مختلف از 
جمله جوایز نقدی برای شرکت در این نظرسنجی 
دادند.تاتیانا شــچرباکوا، تحلیلگر ارشد محتوا در 
آزمایشگاه کسپرسکی، گفت: مهاجمان همیشه 
طرح های خود را با شرایط فعلی تنظیم می کنند و 
شروع فصل فروش و جمعه سیاه نیز از این قاعده 
مســتثنی نبود.وی در ادامه افزود: می بینیم که 
امروزه هکرها اغلب )حملات( خود را در پوشــش 
صفحــات پرداخت الکترونیکی و فروشــگاه های 
آنلاین پنهان می کنند. برای اطمینان از ایمن بودن 

این صفحات شما باید بررســی کنید که آیا واقعاً 
آن وب سایت متعلق به این برند است یا خیر: نام 
آدرس با آدرس رسمی )برند( باید مطابقت داشته 

باشد و لینک آن با HTTPS شروع شود.
کارشناســان توصیه می کننــد روی لینک های 
مشــکوک در پســت، پیام رســان های فوری یا 
شبکه های اجتماعی کلیک نکنید و همچنین روی 
بنرهای تبلیغاتی در سایت های مشکوک کلیک 
نکنید، کارت جداگانه ای برای خرید آنلاین داشته 
باشید و محدودیت های برداشت روزانه را تعیین 
کنید.علاوه بــر این، در صورت ناشــناخته بودن 
فروشگاه آنلاین، باید اطلاعات دامنه را در سرویس 

های ویژه بررسی کنید.

رئيس سازمان فضايی ايران:

داده های ماهواره ای بهره وری کشاورزی را افزایش می دهند

بخش خصوصی غايب بزرگ نمايشگاه شورای عالی فضايی

پیشنهادی برای کاهش فاصله با دنیا در صنعت فضا

افزایش ۳ برابری حملات فیشینگ در آستانه فصل خریدهای اینترنتی


